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Cilvēkiem ir 
skaidri jāsaprot, 
ka nepiedalīšanās 
vēlēšanās ir 
nepiedodama.

5. lpp.

Ar skaļiem saukļiem, sla-
vinošu priekšvēlēšanu 
programmu vicināšanu, 
emocionālām uzrunām 

un sirdi plosošām reklāmām vien nepie-
tiek. Ar pragmatiskiem mērķiem, uzde-
vumiem un plāniem, kā to visu īstenot 
dzīvē, gan. Ar skaidri fokusētu darbu 
nākotnes labā. Viss sāksies 3. jūnijā, kad 
visā Latvijā iedzīvotāji dosies savās paš-

Balsot pašam, nevis ļaut to 
izdarīt kaimiņam tavā vietā
Jo tuvāk nāk pašvaldību vēlēšanas, jo saspringtākas kļūs vēlēšanu kan-
didātu sejas, rīcība un publiskā retorika. Šķiet, šajās pašvaldību vēlēša-
nās galvenā uzmanība ir (un būs!) pievērsta nevis galvaspilsētai Rīgai, 
kā tas ir bijis visus šos gadus, bet gan Ventspilij. Pilsētai, kuras domes 
vēlēšanās ir pieteikta skaļākā un aktīvākā cīņa būtībā par vienu jautā-
jumu, kas, runājot līdzībās, izskan kā kandidāta Mārtiņa Bondara kam-
paņa Rīgā (“Gāzt Nilu!” – red.), proti, nepieļaut, ka amatā arī nākošajā 
sasaukumā pie pilsētas stūres sēdētu turpat 30 gadus esošais, pašlaik 
smagos noziegumos apsūdzētais un no pilsētas domes priekšsēdētāja 
amata pildīšanas pienākumiem atstādinātais Aivars Lembergs. 

valdībās pie vēlēšanu urnām un izdarīs 
izvēli. 

Cilvēkiem ir jāsaprot, ka ar izvēli 
vārdiski vien nepietiek. Ir jāaiziet līdz 
vēlēšanu iecirknim un izvēle ir jāizdara, 
aizpildot biļetenu. Cilvēkiem ir skaidri 
jāsaprot, ka nepiedalīšanās vēlēšanās 
ir nepiedodama. Kāpēc? Tāpēc, ka 
nepiedaloties vēlēšanās cilvēks 
nenoņem no sevis politisko līdzatbildību 

par to, kas beigu beigās tiks ievēlēts. 
Teikt tā, “ko gan mana balss mainīs”, ir 
bezatbildība. Arī tā saucamais “protesta 
balsojums”, kad izvēlas svītrot kādu 
kandidātu, bet tā patiesībā nobalsojot 
par sarakstu un kandidāts tiek tāpat 
ievēlēts, ir bez lielas jēgas. Padomājiet, 
ja saskaita kopā kaut dažus simtus 
šādu “mana balss neko nemainīs” 
iedzīvotāju balsis, cik kopā sanāks? 
Padomājiet, cik tas ir nozīmīgs skaitlis 
tādā pilsētā kā Ventspils, kurā dzīvo 
tuvu 40 tūkstošiem cilvēku? 

Vienkārši sakot, nepiedaloties 
pašvaldību vēlēšanās pašam, jūs 
tādējādi ļaujat jebkuram citam 
cilvēkam izdarīt izvēli jūsu vietā. 
Neticat? Padomājiet loģiski. Jo vairāk ir 
šādi vēlēšanu “bastotāji”, jo iespējamas 
mazākas pārmaiņas. Pēdējās vēlēšanās 
Ventspilī piedalījušos cilvēku skaits ir 
tikai nedaudz virs 40 procentiem. Tas ir 
ļoti maz. Un tieši šis procentuāli lielais 
tā saukto “neizlēmušo” skaits ir tā 
kritiskā masa, kas var ļoti ievērojami 
mainīt kopējo vēlēšanu iznākumu. 
Patiesībā bieži vien lielākā daļa skaidri 
zina savu izvēli. 

Par ko balsot, tā, protams, ir katra 
brīva griba. Tikai jāatceras vienu: 
vēlēšanās ir vērts piedalīties, jo tikai 
tā ikviens no mums, kas būs aizgājis uz 
vēlēšanu iecirkni un apliecinājis savu 
izvēli, var to arī saņemt. 

Ar patiesu cieņu,
Jūsu uzticamais VENTSPILNIEKS.LV
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Svinīgā pasākumā, saņemot zelta un sudraba  nozīmes ar kompānijas logotipu, kā 
arī īpašu pateicību un cieņu no uzņēmuma valdes priekšsēdētāja Valerija Pašutas un 
padomes  locekles Ingas Antānes, godināts ilggadējais  akciju sabiedrības “Ventspils 
Tirdzniecības osta” (VTO) apkalpojošais personāls.

Godināts ilggadējais  Ventspils  
Tirdzniecības ostas apkalpojošais personāls 

“Es lepojos ar kolektīvu,” uzsver Valerijs 
Pašuta. “VTO nav tikai dziļūdens piestātnes, 
tehnoloģiskais aprīkojums un dzelzceļa sliežu 
ceļi. Tieši kolektīva un ostu apkalpojošā per-
sonāla ikdienas darbs lielā mērā nosaka, cik 
veiksmīga un efektīva būs kompānijas darbī-
ba. Mūsu personālu raksturo pieredze, profe-
sionalitāte un daudzpusība. Mūsu darbiniekus 
zina un ciena ne tikai Latvijas, bet arī starp-
tautiskajā tranzīta tirgū. Šī, pirms divpadsmit 
gadiem uzsāktā ilggadējo darbinieku godinā-
šanas tradīcija, ir viens no veidiem, kā pateik-
ties mūsu cilvēkiem par VTO veltītajiem god-
prātīga darba gadiem.”

“Jūs, kas šim darbam veltījuši desmit, div-
desmit, četrdesmit un vairāk gadus, esat 
pamats, kas balsta mūsu uzņēmumu. Jūs esat 
šīs jūras sāls,” apsveikuma uzrunā sacīja Inga 
Antāne. Jau pirmajās sava darba dienās viņa 
sapratusi, ka ostā strādā īpaši cilvēki. “Nekur 
citur neesmu sastapusi savam darbam un 
uzņēmumam tik uzticīgus ļaudis,” uzsver 
I.Antāne.

“Ostā bijuši visādi laiki – tā zēlusi un plau-
kusi, pārdzīvojusi krīžu vētras, bet nekādi vēji 
nav spējuši salauzt cilvēkus, kas šeit strā-
dā. Mehānismu mehāniķis Leonīds Koroļkovs 
ostā strādā jau 45 gadus. Es vēl nebiju dzi-
musi, kad viņš uzsāka šeit savas darba gaitas. 
Tālmanes Zoja Oskirko un Ludmila Verakso 
VTO nostrādājušas 40 gadus, un šāds darba 
mūžs ir apbrīnas vērts. Es noliecu galvu jūsu 
visu priekšā,” sacīja I.Antāne. 

Leonīds Koroļkovs  stāsta, ka patiesībā viņš 
ostā strādājot jau 48 gadus – atnācis šurp strā-
dāt par atslēdznieku uzreiz pēc skolas. Toreiz 
vēl ostā bijušas centralizētas atslēdznieku 
darbnīcas. Leonīds atceras, ka sākumā strā-
dājis par maiņu mehāniķi, pēc tam – meha-
nizācijas nodaļā, tad remontējis ostas krānus, 
tagad remontējot iekrāvējus, ekskavatorus. 
Leonīds saka – kad zinot, kā un ko darīt, darbs 
neesot grūts, un vairāk kā četrdesmit gadu 
laikā viņš mehānismus tiešām iepazinis līdz 
pēdējai skrūvītei. Atbildot uz jautājumu, kā 
osta mainījusies šo gadu laikā, Leonīds sme-
joties saka – toreiz mēs bijām jauni, tagad 
esam kļuvuši vecāki, un piebilst, ka toreiz, 
salīdzinot ar mūsdienām, bijusi ļoti liela kravu 
nomenklatūra. Bet tā – darbs kā jau darbs. 

Viņš  saka – ja šodien atkal būtu jāizvēlas, 
kurp doties strādāt, noteikti ietu uz ostu. 

Tālmane Zoja Oskirko VTO nostrādājusi 40 
gadus, un šajā laikā caur viņas rokām izgāju-
šas visdažādākās kravas – bijuši gan citrusaugļi, 
gan iekārtas, gan kokss, gan indīgās kravas un, 
protams, ogles. Zoja atceras, ka sākumā piecus 
gadus nostrādājusi par tālmani, tad 25 gadus 
par tehniķi – operatoru, pēc tam atkal atgrie-
zusies tālmanes profesijā. Uz jautājumu, kas 
viņu tik ilgus gadus noturējis darbā ostā, Zoja 
Oskirko atbild, ka viņa mīl gan savu darbu, gan 
ostu, un ne pret ko citu to nemainītu.

Darba normētāja Jeļizaveta Kuzņecova 
Odesas Jūras flotes inženieru institūtā apgu-
va jūras flotes inženiera specialitāti, un 
1986. gadā pēc nosūtījuma ieradās Ventspilī. 
Atbrauca un iemīlēja gan Ventspils ostu, gan 
pašu pilsētu. “Mums ir pati brīnišķīgākā pil-
sēta  – neliela, līdzās jūra, mežs. Arī kolektīvs 
mums ir ļoti labs, šeit strādā interesanti, gudri 
un inteliģenti cilvēki, kuri vienmēr gatavi cits 
citam palīdzēt. Ar viņiem kopā strādāt ir ļoti 
interesanti,” stāsta Jeļizaveta. Īpaši nozīmī-

ga viņai ir uzņēmuma stabilitāte, jo Latvija 
tomēr ir tranzīta valsts, tādēļ neaizsalstošajā 
Ventspils ostā darbs būs vienmēr.    

“Ventspils Tirdzniecības ostai vairāk kā 
simts gadus ilga vēsture un arī pieredze. VTO 
ir izgājusi dažādas attīstības stadijas un trans-
formācijas, un šodien tā tranzīta tirgū ir viena 
no stabilākajām kompānijām,” uzsver VTO 
valdes priekšsēdētājs Valerijs Pašuta.

VTO ir universāla stividorkompānija ar vis-
plašākajām  iespējām. Pēdējās vairākās des-
mitgadēs ir tikušas pārkrautas dažādas kravas, 
bet visbiežāk ir sastopamas metālprodukci-
ja, krāsainie metāli, paketētās kravas, kokvil-
na, kokmateriāli, dzelzs sakausējumi, ķīmiskās 
kravas, paketētais mēslojums, pārtikas kravas.  
Šobrīd VTO kravu nomenklatūra ir būtiski mai-
nījusies un kompānija galvenokārt nodarbojas 
ar beramkravu, tādu kā ogles, apveltā dzelzs-
rūda, čuguns, jēlcukurs, granulas, pārtikas kra-
vas un tml. pārkraušanu.  V.Pašuta saka, ka 
visu nosaka tirgus prasības, un katrā savas 
pastāvēšanas periodā VTO ir pati strādājusi pie 
kravu piesaistes. “Neviens “no augšas” mums 
nekad neko nav devis – mēs paši esam pāro-
rientējuši kravas no konkurentiem, radījuši 
kravu nosūtītājiem un saņēmējiem īpaši lab-
vēlīgus apstākļus utml. Vajadzības gadījumā 
spējam ļoti ātri mainīt tehnoloģiju, jo mūsu 

personāls ļoti labi pārzina visas kravu grupas, 
un tas, savukārt, ļauj ļoti ātri piedāvāt klientam 
nepieciešamo pakalpojumu.”

Uzņēmums lepojas ar cilvēkiem, kas ir 
uzticīgi savam darbam un veic to pēc labā-
kās sirdsapziņas. Godināt čaklākos un ilg-
gadējākos darbiniekus ir īpaši svarīgi, zinot, 
ka  AS „Ventspils Tirdzniecības osta” reorga-
nizācijas procesā ir pārņēmusi VU „Ventspils 
Tirdzniecības osta”, SIA „Uniparks”, SIA „New 
Venta”, AS „Uniparks”, kā arī AS „Ventspils 
Tirdzniecības osta – G” tiesības un saistī-
bas, kā arī visprofesionālāko personālu ostas 
apkalpošanas jomā, un izveidojusi vienotu 
un saliedētu kolektīvu vienā no lielākajiem 
Latvijas ostu uzņēmumiem.

Starp godināmajiem ir cilvēki, kam pērn un 
šā gada pirmajā pusē aprit pilni 10, 15, 20, 
25, 30, 35 un pat 45 darba gadi vienā un tajā 
pašā uzņēmumā. Par 10 gadu nepārtrauk-
tu darba stāžu ostā cildināja 18 cilvēkus, bet  
5 cilvēkus godināja par 15 gadu darbu. Par 
Ventspils ostas dažādajiem darba iecirkņiem 
atdotiem 20 mūža gadiem 9 cilvēki saņēma 
īpašas sudraba piespraudes. Par ostai atdotu 
ceturtdaļgadsimtu cildināja 10 cilvēkus. Toties 
17 darbiniekiem, kas VTO kolektīvā nostrādā-
juši 30 gadus, pasniedza zelta piespraudes ar 
akciju sabiedrības logotipu. 

Kvalitatīva izglītība šodien pat vairāk nekā senāk ir katra cilvēka nākotnes panāku-
mu atslēga. Ja vēlamies piedāvāt ventspilniekiem patiesi iekļaujošu, visiem pieeja-
mu un kvalitatīvu izglītību atbilstoši darba tirgus prasībām, darba vēl ir daudz. 

Aktualitātes izglītības jomā Ventspilī

Izglītības likums nosaka, ka tiesības uz izglī-
tību ir katram Latvijas Republikas pilsonim. 

Diemžēl, piemēram, bērniem ar īpašām 
vajadzībām, Ventspilī bieži tie ir tikai tukši 
vārdi, jo daudziem jauniešiem ar smagākiem 
veselības traucējumiem nākas palikt bez izglī-
tības vai arī tā ir apgrūtināta. Šādas un vēl 
citas problēmas izgaismojās diskusijā, kurā 
ar ventspilniekiem tikās deputātu kandidāti 
no apvienotā saraksta: Edvards Ratnieks, Gita 
Rēvalde un Vigo Sviķekalns. 

Kāda māte stāsta par savu bērnu, kuru rei-
zēm piemeklē veselības problēmas. Skola 
labprāt gribot tikt vaļa no problemātiskiem 
bērniem;  ja ir kāda problēma, tiekot aicināts 
bērnu sūtīt uz vakarskolu. Vairāku pieredze ir 
tāda – tikko sāk protestēt pret notiekošo, vecā-
ki var kļūt par ienaidnieku. Tika pieminēta nar-
kotiku problēma. Tā vispār ir tabu tēma. Neko 
par to nedrīkst teikt! Nedrīkstot runāt – atlaidīs 
no darba. Tāpat ne visas ģimenes ir bagātas. 

 Skaidrs, ka šādas problēmas nevar atrisināt 
vienā dienā! Pats svarīgākais ir atvērt acis un 
problēmas apzināt, kā arī izstrādāt pasākumu 

plānu to risināšanai. Šādas smagas un sasā-
pējušas problēmas noteikti nevar atrisināt, 
tās izliekoties neredzam. Ventspilniekiem sāp, 
ka skolās nav brīvpusdienu. Ventspils ir dārga 
pilsēta, ne visiem pietiek līdzekļu.  Diskusijā 
atbalstu guva priekšlikums, ka jānodrošina 
brīvpusdienas pamatskolā visiem skolēniem. 
Neiztur kritiku apgalvojums, ka šādu atbal-
stu iedzīvotāji nenovērtēs. Tiem, kam jātau-
pa katrs cents, šāds atbalsts ļoti noderētu. 
Ikviens skolēns pelnījis paēst.

Runājot par profesionālo un augstāko izglī-
tību, izskanēja priekšlikums, ka jāuzlabo 
sagatavošanas kvalitāte, jo jaunie speciālisti 
reti kurš uzreiz var sākt strādāt. Uzņēmējiem 
jāiegulda darbs, lai jauno speciālistu vēl papil-
dus apmācītu. Izskanēja viedoklis, ka galve-
nais pašvaldības darbs būtu radīt motivāciju 
mācīties un rosināt piešķirt pašvaldības atbal-
stu tiem, kas paliek strādāt Ventspilī. 

Edvards Ratnieks arī aicina domi nodroši-
nāt jauniešu izklaides iespējas pilsētā, un jau 
vērsies Ventspils pilsētas domē ar iniciatīvu 
par jauniešu brīvā laika pavadīšanas iespē-

ju paplašināšanu pilsētā. Savā iesniegumā 
domei viņš aicina Ventspils pilsētas pašvaldī-
bu izrādīt lielāku interesi par Ventspils iedzī-
votāju, īpaši jauniešu, brīvā laika un izklai-
des iespējām, ierobežojot pilsētā azartspēļu 
izklaides jaunu vietu turpmāku izveidi. Spēļu 
zāles  ir par pamatu ģimeņu izpostīšanai. 
Azartspēļu atkarība var radīt un rada nopiet-
nas finansiālas grūtības iedzīvotājiem. Spēļu 
zāļu daudzums proporcionāli izklaides iespē-
jām Ventspilī ir visai ievērojams, tās atroda-
mas teju visās galvenajās Ventspils ielās un 
pat pilsētas nomalē. Pilsētā nepieciešams 
padomāt ne tikai par jauniešiem, bet arī par 
trīsdesmitgadniekiem un četrdesmitgadnie-
kiem, lai tiem  būtu, kur saturīgi pavadīt laiku. 
Ļoti labi, ka ir sporta būves, taču jauniešiem 
un cita gada gājuma cilvēkiem nepiecieša-
mas arī citas iespējas brīvā laika pavadīšanai. 
Būtisku ieguldījumu idejas attīstībā sniegtu 
jaunie uzņēmēji ar savām iecerēm. Viņiem 
jāļauj brīvi darboties.

Domei būtu nepieciešams ieinteresēt un 
atbalstīt uzņēmējus, it īpaši jaunos uzņēmē-
jus, veidot saturiski interesantas un motivē-
jošas izklaides un brīvā laika pavadīšanas vie-
tas, kas būtu paredzētas visa vecuma un soci-
ālo grupu cilvēkiem. 
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Jums nule iznāca biogrāfiska grāmata. 
Pastāstiet par to sīkāk!

Grāmatai ir trīs daļas, kas katra iezīmē kādu 
īpašu notikumu kopumu, tas ir pamats auto-
ra, tas ir, manām tā laika dzīves atziņām un 
pārliecībai, kas galu galā rosina uzņemties 
arvien jaunus izaicinājumus Ventspilī laikā 
līdz 1988. gada oktobrim, kad tiek nodibināta 
Latvijas Tautas fronte. 

Pirmā daļa ir par 1985. – 1986. gada perio-
du, kurā sadarbībai mani centās savervēt 
Ventspils VDK nodaļa. Jāatzīst, ka man, cilvē-
kam, kura vecāku ģimenes bija īpaši smagi 
cietušas jau sākot no PSRS okupācijas pirmā 
1940.gada, saskaršanās  ar VDK Gorbačova 
“perestroikas” gadu spiedienu, bija smags 
pārdzīvojums. Šajā grāmatas daļā atklāju, kā 
tas notika un kā galu galā spēju izgrozīties un 
atteikt oficiālai LPSR drošības iestādei jebkā-
dus tās centienus ar mani kontaktēties. 

Grāmatas otrajā daļā parādu savu iesaistī-
šanos Ventspils literātu vidē, kas 1987.gada 
vasarā sasaucās gan ar Latvijas rakstnieku, 
gan “Helsinki 86” radīto viļņošanos Latvijas 
tālaika sabiedrībā. Pārdomas par nacionā-
lo vērtību kopšanas un Ventspils ekoloģiskās 
situācijas problemātikas dziļākas izzināša-
nas nepieciešamību. Šajā laikā uzsāku rak-
stīt arī grāmatu “Pieskāriens”, jo vēl atrados 
neseno pārdzīvojumu varā, kādi rodas, nonā-
kot saskarsmē ar VDK interesēm tavā dzīvē. 
Tomēr sekojošie Atmodas procesi paņēma 
visu manu brīvo laiku un grāmatas rakstīšanai 
tas neatradās daudzus gadus. 

Savukārt “Pieskāriena” trešā daļa jau stāsta 
par 1988. gada Atmodas procesiem. Ventspilī 
tos pats personīgi aktīvi veicināju visa 1988. 
gada garumā. Droši vien daudzi paši pie-
dalījās 12 000 ventspilnieku demonstrāci-
jā, kuru noorganizēja Ventspils Vides aizsar-
dzības klubs. Parādu VAK lomu 1988. gada 
Atmodas procesu hronoloģijā līdz pat Latvijas 
Tautas frontes dibināšanai. Tas bija izaicinā-
jumu, strauju pavērsienu un vētrainu notiku-
mu laiks. 

Visām nodaļām cauri vijas manas ģime-
nes nacionālie centieni, atmiņu zibšņi par 
padomju represijām, par ģimenes cilvēku 
deportēšanu un lēģeriem, par noslepkavoto 
un izdzīvojušo dzimtas cilvēku likteņiem, to 
iespaidu uz manu personības un pašapziņas 
izaugsmi. Ciešā saistībā ar šo procesu ir arī 
grāmatas pēcvārds par Ventspils skolēnu pre-
tošanās kustību. To 1946. gada jūnijā sagrā-
va un virknei 16 gadīgu jauniešu, arī dažiem 
skolotājiem PSRS kara tribunāls piesprieda 
5 līdz 10 gadu ilgus cietuma sodus lēģeros 
ārpus Latvijas.  

Dzimta un Latvijas 
valsts. Kristovska 
vērtības un spēks
Apvienotā partiju saraksta pirmais numurs pašreizējais Ventspils mēra 
amata pretendents Ģirts Valdis Kristovskis ir zināms kā politiķis ar lielu 
stāžu, kurš publicējis ne vienu vien analītisku rakstu par valsts politiku un 
jo īpaši par aizsardzības jomu. Nesen pie lasītāja nokļuva viņa apjomīgā, 
akadēmiskā grāmata “Ielauzties NATO”, kas jau ir saņēmusi ekspertu plašu 
un vispārēju atzinību. Tajā precīzi dokumentēti Latvijas aizsardzības jomas 
attīstības procesi, kas tika veikti laikā, kad Ģ.V.Kristovskis bija aizsardzības 
ministrs un Latvija piepildīja izcilu un nozīmīgu mērķi – kļuva par pilntiesīgu 
NATO dalībvalsti. Nule kā iznākusi vēl viena, jau pavisam cita žanra grāmata 
„Pieskāriens”. Tas ir literārs autobiogrāfiskos faktos sakņots stāsts par paša 
pieredzētajiem izaicinājumiem Ventspilī laikā, kad Ģ.V.Kristovskis kā jauns 
inženieris pēc augstskolas beigšanas 1984. gadā atgriezās pilsētā un piere-
dzēja dažādus jauna cilvēka dzīves izaicinājumus, kas viņu rosināja pakāpe-
niski iesaistīties un vadīt Ventspils pilsētas Atmodas procesus līdz Latvijas 
Tautas frontes dibināšanai 1988. gada oktobra sākumā.

Ko tieši VDK no jums gribēja?
Biju viens no daudzajiem čekas intere-

šu objektiem. Domāju, ka mērķis bija mani 
savervēt par ziņotāju. Tik daudz biedējoša par 
šīs organizācijas vardarbīgo būtību bija dzir-
dēts kopš bērnības, ka jau instinktīvi zināju, 
ka agrāk vai vēlāk pašam nāksies ar šo varas 
mašinēriju tā vai citādi saskarties. Tāpēc VDK 
ielaušanās manā dzīvē nebija nekas pārstei-
dzošs, tomēr ļoti, ļoti stresa un nepatīkamu 
emociju pilns laiks. Tādēļ arī grāmatai tāds 
nosaukums – “Pieskāriens”. “Pieskārienā”  
parādu to, kāda pārliecība un gribasspēks 
bija nepieciešams, pie kādām dzimtas vērtī-
bām bija jāturas, kādi vistuvāko, visuzticamā-
ko kolēģu ieteikumi jārealizē, lai nepakļau-
tos un gudri aizstāvētos, izgrozītos un galu 
galā spētu noraidīt VDK darbinieku – vervē-
tāju neskaitāmos mēģinājumus pusotra gada 
laikā panākt manu sadarbību, savervēt kār-
tējo ziņotāju ar šo PSRS okupācijas represīvo 
iestādi. Tā kā šai viņu iecerei nepadevos, tad 
pret mani viņiem nācās lietot dažādus paņē-
mienus, sākot no šantāžas un beidzot ar kār-
dinājumu arsenālu. Piesolīja pat sagatavot un 
nosūtīt darbā uz Rietumu valstīm.

Galu galā man pašapziņa pusotra gada bija 
izaugusi tik tālu, ka jau spēju šīs LPSR drošī-
bas iestādes darbiniekiem pateikt, ka jebkā-
dus turpmākos VDK formālos vai neformālos 
mēģinājumus noraidu un lai vairs pat nemē-
ģina mani traucēt. Šī pārliecība galu galā 
veido manu apņēmību iesaistīties sabiedris-
kajā dzīvē, ļauj saprast un  grāmatas noslēgu-
ma daļā sajust arī Dieva pieskārienu.

Vai šajā vervēšanas procesā bija pa 
kādam kuriozam?

Tik tiešām bija. Grāmatā aprakstu kurio-
zu, saistībā ar mammu Astru Kristovsku, 
kuru 1986.  gadā paciemoties ASV bija uzai-
cinājuši turienes radi. Toreiz tikai retajam 
Latvijas iedzīvotājam izdevās tikt uz kapi-
tālistiskajām valstīm, kur nu vēl pāri oke-
ānam. Un tomēr tas izdevās, neskatoties 
uz to, ka 1946. gadā bija iesaistījusies sko-
lēnu pretošanās kustībā Ventspilī, pieminē-
tajā lietā, kurā PSRS kara tribunāls notie-
sāja Ventspils jauniešus un skolotājus. To, 
ka šāds fakts nebija šķērslis, daļēji kurio-
zā kārtā sekmēja “Latinform” propagandas 
raksts “Pretpadomju darboņu aplamā nots”. 
Raksta autoru un Ventspils VDK kļūdas dēļ 
šajā rakstā 1986. gada jūnijā tika publicēts, 
ka Astra Kristovska ASV jau ir viesojusies, 
lai gan viņa vēl nebija saņēmusi pat atļau-
ju izbraukšanai no PSRS, kur nu vēl pabi-
jusi ASV! To, kā tas viss ar šo braucienu uz 

ASV kuriozā kārtā izvērsās, esmu salīdzinoši 
detalizēti aprakstījis grāmatā.

“Pieskāriens” pastāsta arī par manu atteik-
šanos stāties komunistiskajā partijā. Tas varbūt 
nav kuriozs, taču uz manas dzīves turpmāko 
gadu fona tā laika lēmums un gaidāmās sekas 
kuriozā kārtā ir devušas pavisam citu rezul-
tātu. Man it bijusi pat ļoti interesanta dzīve 
un profesionālā izaugsme, taču toreiz 1986. 
gadā, atteikšanās stāties komunistiskajā parti-
jā nozīmēja, ka nepārprotami pielieku punktu 
savai profesionālajai karjerai, ka palieku vien 
Ventspils uzņēmuma SRAU inženiera kons-
truktora kategorijā uz mūžīgiem laikiem. Lieki 
piebilst, ka man toreiz bija 24 gadi, un šķita, 
ka nekā cita tālāk nebūs. Atceros, ka uzņēmu-
ma partijas sekretāre man tā arī pateica, ka ar 
šādu lēmumu esmu sabojājis sev dzīvi!

Tolaik taču rakstīt jūs vēl nebijāt sācis?
Baltijas valstu čempionātā 1985. gadā izpil-

dīju PSRS sporta meistara normatīvu šķēpa 
mešanā, kas varētu likt domāt, ka īstais spor-
tošanas laiks tikai sāksies. Diemžēl neārstē-
jamas pleca traumas dēļ šajā laikā nācās 
noslēgt savus sportiskos centienus un nag-
lenes pakāru vadzī. Rezultātā 1987. gadā 
manu tā laika tuvāko draugu apritē jau ienā-
ca Ventspils literārās apvienības biedri – rakst-
nieki, dzejnieki un žurnālisti. Viņi kā radoši 
un domājoši ļaudis rakstīja starp rindiņām. Tā 
kā biju iegadījies viņu vidū, tad arī pats sāku 
kaut ko rakstīt. Tā nu rakstot pa kādam dzejas 
mēģinājumam, sāku rakstīt arī šo čekas stās-
tu, taču par kādām 20 lappusēm tālāk netiku. 
Arī tāpēc, ka tolaik nebija nekādu zināšanu, 
ne arī informācijas par VDK struktūru un darbī-
bu. Tomēr tas bija mazākais šķērslis. Ventspilī 
bija samilzušas ekoloģiskās problēmas un 
degradēta pilsētas vide. Šķiet, ka tolaik visuz-
stājīgāk par to rakstīja žurnāliste un dzejnie-
ce Laimdota Sēle. Un tā iznāca, ka, būdams 
jauns inženieris, es Ventspils literārās apvienī-
bas uzdevumā sāku izpēti un uzrakstīju publi-
cistisku rakstu “Kas notiks ar Ventspili?”.

Protams, mēs bijām ietekmējušies no 
Daiņa Īvāna, kurš jau bija uzsācis cīņu pret 
Daugavas HES. Rakstīšanai par paša turēšanos 
pretī Ventspils VDK vervētājiem vairs neatli-
ka laika. To visu paņēma Ventspils ekoloģija. 
Lai varētu oponēt visām inženiertehniskajām 
komisijām, bija jāmeklē nopietni argumen-
ti un pamatojums, lai parādītu viņu paviršī-
bas vai vienkārši acu aizmālēšanu. Pamanīju, 
ka par šīm tēmām protesta tonalitātē izsa-
kās arī Ventspils dakteri Harijs Akmentiņš 
un Andrejs Eizāns, kurš vēlāk kļuva par plaši 
pazīstamu PSRS tautas deputātu. Tas bija 
laiks, kad Rīgā jau gāja vaļā Vides aizsardzības 
kluba demonstrācijas “Par tīru gaisu!”, “Pret 
metro!”. Līdz ar to devos uz Rīgu un Vides aiz-
sardzības klubā nonācu saskarsmē ar tā laika 
Latvijas nemiera cēlāju Arvīdu Ulmi un disi-
dentiem Juri Ziemeli, Intu Cālīti, Juris Dobeli 
un veselu virkni citiem. No viņiem es smēlos 
pieredzi un saņēmu atbalstu, lai Rīgas idejas 
pārceltu arī uz Ventspili. 

Par to visu arī ir grāmatā?
Jā, grāmatas trešajā daļā ir daudz inte-

resanta par Atmodas vasaru, par 12 000 
ventspilnieku demonstrāciju, daudz citiem 
tās vasaras aspektiem. “Pieskāriens” noslē-
dzas ar 1988. gada mītiņu Mežaparkā pirms 
LTF dibināšanas, kur ļaužu tūkstoši zem sar-
kanbaltsarkanajiem karogiem kā apmāti sauc 
“Gorbunovu, Gorbunovu, Gorbunovu!”. Runa 
ir par bijušo kompartijas ideoloģijas sekretā-
ru,  kurš vēl pirms gada bija kritizējis jebko 
nacionālu. Tad sauc citu komunistu vadī-
tāju “Vagri, Vagri!”. Man toreiz prātā bija 
ķecerīga doma – vai tiešām visi šie cilvē-
ki Mežaparkā tiešām tūlīt sauk arī: “Zukuli, 
Zukuli, Zukuli!”? Gan jāpasaka, ka Staņislavs 
Zukulis tolaik bija Latvijas PSR VDK priekšsē-
dētājs… Šķērmo sajūtu mazināja fakts, ka pie 
vārda toreiz tomēr tika arī Māra Zālīte un Ieva 
Akurātere, daži disidenti kā Juris Ziemelis un 
Juris Dobelis. 
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Grāmatā pieminēta arī jūsu māte, kura 
savulaik piedalījusies pretpadomju preto-
šanās kustībā…

Jā, mamma pēc kara darbojās Latvijas 
Nacionālās jaunatnes organizācijā Ventspilī, 
kurā bija apvienojušies vairāku Ventspils skolu 
jaunieši. Mamma, kurai tolaik bija tikai 16 
gadi, 1946. gadā bija zīmējusi pretpadomju 
plakātus un aicinājumus nestāties komjau-
natnē, kas tika izplatīti Ventspilī. Diemžēl šīs 
detaļas uzzināju vairāk kā desmit gadus pēc 
viņas nāves. Pirms gada piedalījos pasākumā 
Ugālē, Zūru mežos, kur atrodas Dzelzkalnu 
mežabrāļu kapi. Tur Ventspils Represēto bied-
rības priekšniece Velta Kraulere un Ventspils 
Nacionālās pretošanās kustības biedrības 
vadītājs Alberts Gūtmanis man pastāstīja inte-
resantas detaļas par Ventspils jauniešu preto-
šanos padomju varai. Tas manī radīja sajūtu, 
ka paša un manas mammas, visas dzimtas 
vērtību cīņa pret dažādām PSRS represīvās 
varas institūcijām ir vienas grāmatas vērta. 

Ir vērts piebilst, ka pats zināju vien tik 
daudz, cik mamma Astra Kristovska dažkārt 
bija pieminējusi savus PSRS kara tribunā-
la notiesātos biedrus, ka viņa laimīgā kārtā 
paglābusies. Un viens no šiem notiesātajiem 
bija tieši Alberts Gūtmanis. To uzzināju tikai 
tagad, 2016. gada maijā Dzelzkalnu mežabrā-
ļu kapu piemiņas vietā. Padomju gados viņš 
bija mans darba kolēģis SRAU, taču par šīm 
lietām neko un nekad nebijām tolaik runā-
juši. Tad nu tagad prasīju: “Kā tas nākas, ka 
tevi, Albert, notiesāja uz desmit gadiem, bet 
manu mammu nenotiesāja?” Uz ko viņš atbil-
dēja: “Mēs viņu nenodevām.” Izrādās, mana 
mamma uz Alberta rakstāmmašīnas bija dru-
kājusi pretpadomju tekstiņus. Viņa bija zīmē-
jusi arī plakātus, kas 1946. gadā aicina svinēt 
Ventspilī 15. maija valsts svētkus! Šie jaunie-
šu zīmētie plakāti lietā figurēja kā lietiskie 
pierādījumi. Kad arestēja vienu no organizā-
cijas biedriem, viņam kabatā atrada nepil-
nu sarakstu ar to cilvēku vārdiem, kas dar-
bojās pretošanās kustībā. Sagadīšanās pēc 
manas mammas vārda tur nebija. Notiesāja 
tos, kas bija šajā sarakstā, ieskaitot mammas 
divas skolasbiedrenes no Ventspils 1.ģimnāzi-
jas. Arī mammu sauca tribunāla priekšā, taču 
liecinieces statusā. Visi tie, kurus notiesāja, 
ieskaitot Albertu, viņu nenodeva. Tas ir fan-
tastiski, kāda savstarpējā uzticība bija valdī-
jusi šo jauniešu vidū… Kādam vēsturniekam 
noteikti būtu vērts nopietni izpētīt šo unikālo 
Ventspils patriotiskās skolu jaunatnes vēsturi. 
Žēl, ka Atmodas laikos tā arī nebija laika ar 
mammu par to visu parunāties… Ar to grā-
mata “Pieskāriens” arī noslēdzas. Sanāk, ka 
grāmatas rakstīšana tika aizsākta pirms vai-
rāk nekā 30 gadiem un, pēc gadu desmitiem 
ilgas gulēšanas atvilktnē, ir pabeigta šī gada 
pavasarī.

Ja pārejam no grāmatas pie laikiem, 
kad Ventspilī cīnījāties par ekoloģiju, vai 
atminaties no tiem laikiem biedru, vārdā 
Aivars Lembergs?

Kad pēc augstskolas beigšanas ierados 
Ventspilī, šķiet, viņš bija Ventspils kompartijas 
funkcionārs, kas nodarbojās ar ideoloģiskiem 
jautājumiem. Cik esmu dzirdējis, tajā laikā 
viņš bija aktīvs ateists, cīnītājs pret baznīcas 
kaitīgumu. Atminos viņu kā vīriņu ar mazu 
pelēku hūtīti galvā – tāda tolaik bija kompar-
tijas funkcionāru pazīme. Skats bija diezgan 
komisks. Mūsu ceļi nekrustojās. Pēc tam viņš 
no Ventspils pazuda, tas ir aizbēga uz kom-
partijas centrālo komiteju Rīgā.

1988. gada vasarā, kad Atmodas spriedzi 

neizturēja tā laika izpildkomitejas 
priekšsēdētājs Jāzeps Marnauza, 
uz Ventspils VAK 23. augusta 
rīkoto piemiņas pasākumu pie 
Ventspils stacijas kā runātājs tik 
pieteikts arī A.Lembergs. Pilsētas 
izpildkomiteja toreiz mums aiz-
liedza atklāt plāksni ventspil-
nieku piemiņai, kuru sāpju ceļi 
1941. un 1949. gadā sākās tieši 
no Ventspils dzelzceļa stacijas. 
Tomēr Lembergs tā arī neparādī-
jās. Tomēr drīz vien, 1988.gada 
rudenī viņš parādījās Ventspilī pie 
Ventspils Vides aizsardzības kluba 
un Tautas frontes saklātā galda...

Tātad nekāds brīvības cīnī-
tājs viņš tajā laikā nebija…

Smieklīgi par to runāt. Viņš 
toreiz bija tipisks varas funkcio-
nārs, kas izmanto visas iespē-
jas, lai iegūtu varu Ventspilī. 
Sākotnēji pat uzmetās par 
Ventspils Atmodas procesu draugu mītiņu 
līmenī. Tā nu sanāca, ka mēs, ventspilnie-
ki, Atmodas procesu rīkotāji viņam to galdu 
uzklājām. Ventspilnieki gāja demonstrācijā 
jau pusgadu pirms LTF dibināšanas. Viņi riskē-
ja, ne jau Lembergs! Viņš saņēma pasakainu 
dāvanu – Ventspils VAK izstrādāto rezolūciju 
par Ventspils ekoloģiskās situācijas atveseļo-
šanu un pilsētas degradētās vides atveseļoša-
nu ar klāt pieliktiem savāktiem 15 000 atbal-
stītāju parakstiem! Kur vēl labāka platforma 
jaunam tā laika izpildkomitejas priekšsēdē-
tājam A. Lembergam, lai Rīgas un Maskavas 
valdības gaņģos tiktu runāt par Ventspils eko-
loģiju un varētu runāt par valūtu Ventspilij. 
Tagad Lembergs to visu ir aizmirsis un sevi 
ir pasludinājis kā tā laika sasnieguma veicē-
ju! Tā ir kliedzoša necieņa pret visiem tiem 
12 000 cilvēkiem, kas Ventspils VAK aicinā-
ti, 1988.gada 5.jūnijā izgāja demonstrācijā 
un piedalījās Ventspils vēsturē iespaidīgāka-
jā mītiņā!   

Īstā Aivara Lemberga seja parādījās, kad 
PSRS piešķīra pirmos valūtas miljonus eko-
loģiskā stāvokļa uzlabošanai Ventspilī. Sākās 
tās slēpšana un A.Lemberga atskaišu par tās 
izlietojumu trūkuma laiks. Lai to attaisno-
tu, viņa sabiedrotā “Ventas Balss” redaktore 
E.Melngalve visiem vienkārši uzrēja: ventspil-
nieku pastiprināto interesi par pilsētas valūtas 
kuli var saprast, bet nekur un nekad nebūs, 
ka visi pilsētas iedzīvotāji un viņu draugi ies 
uz banku skatīties, kā valūtas kulīte pildās vai 
tukšojas.

Ventspils domes deputāti no Tautas frontes 
tā arī nekad neuzzināja, kādiem mērķiem un 
cik efektīvi to izlietoja 1989. gadā. Viss tika 
noslēpts atrunās, ka naudas kules izgaismo-
šana novedīs pie tā, ka Rīga to atņems vai 
Maskava nepiešķirs. Baumo, ka šī varētu būt 
tā nauda, kas ir viņa personīgās pārticības 
sākums…

Kā Lembergam ir izdevies tik ilgi noturē-
ties amatā un gūt tādu ietekmi?

Viņam piemīt milzīga negausība un nekau-
nība. Viņš ir reizē pašvaldības vadītājs un reizē 
uzņēmējs, pilsētu vada kā savu kompāniju, 
kurā neaizmirst sevi dāsni atalgot...

Kad 1988. gada novembrī Lembergs kļuva 
par izpildkomitejas vadītāju, tad viņš nāca 
klajā ar saukli, ka pacelšot atklātību Ventspilī 
jaunā līmenī un vienmēr par pilsētas attīstī-
bas jautājumos konsultēšoties ar ventspilnie-
kiem. Diemžēl tas nekad nav noticis jautāju-
mos, kad viņa vadībā tika privatizēta Ventspils 
nozīmīgākā infrastruktūra. Vai Lembergs ar 
ventspilniekiem dalījās iecerēs par to, kā 

labāk kaut ko privatizēt, kā iegūt ietekmi, kā 
tas izdevās viņam? Lai šo ietekmi noturētu, 
par labu ir atzīti visi varas noturēšanai noderī-
gie paņēmieni, tajā skaitā tie, kam nav nekā-
da sakara ar labu pārvaldību un tiesiskumu.

Jums Lembergs ik pa laikam velta dažā-
das neglaimojošas piezīmes...

Tas neizbrīna. Taču pārsteidz cinisms, ar 
kādu tiek noniecināti politiskie pretinie-
ki, kāda mašinērija ir Ventspilī izveidota 
sagrābtās varas noturēšanai. Piemēra pēc 
pieminēšu, ka pēdējā laikā Lembergs mani 
pasludinājis par VDK aģentu. Turklāt tik ļoti 
nozīmīgu, ka dati par mani esot noslēpti pašā 
Maskavā. Tā ir nožēlojama un mani aizskaro-
ša, apmelojoša rīcība. Tā nepiedien rīkoties 
sabiedrību cienošam un godīgu sacensību 
praktizējošam pilsētas vadītājam. Taču acīm-
redzot tā rīkojas bijušais kompartijas funk-
cionārs, kuram Latvijas valsts un sabiedrības 
interešu vārdā savulaik pats personīgi piedā-
vāju iespēju balotēties 1990.gada Augstākās 
padomes vēlēšanās no LTF saraksta. Lūk, to 
gan viņš ir aizmirsis.     

Vai Lemberga vadībā Ventspils tiešām 
var saukties par pilsētu ar rītdienu?

Protams, nevar noliegt, ka Ventspilī ir noti-
kušas pārmaiņas kopš padomju laikiem. Un 
tomēr ir jāatgādina, ka Ventspilij aizvadīta-
jos 30 gados ir bijuši pieejami ļoti ievērojami 
līdzekļi, lai pilsēta neapšaubāmi būtu Latvijas 
pati labklājīgākā pilsēta. Tomēr tas nav noti-
cis. Līdz ar to Ventspils pēdējās trīsdesmitga-
des laikā vairāk atbilst neizmantoto jeb iznie-
koto iespēju pilsētas statusam. 

Diemžēl pēdējos desmit gados iedzīvo-
tāju skaits ir samazinājies par 8 000. Tātad 
pašapmierinātībai nav pamata, ja apšaubā-
ma metodika ļauj pasludināt, ka Ventspils 
eksports uz vienu iedzīvotāju kopš 2002. 
gada audzis 42 reizes. Šķiet, ka pēc paš-
reizējā pilsētas saimnieka domām Ventspilī 
nekādas ražošanas un eksporta pirms tam 
vispār nav bijis. Tomēr šādi pašapmierinātī-
bai radīti ekonomiski sasniegumi uz papīra 
neder, ja runā par kravu apjomu problemā-
tiku Ventspils ostā. Arī tāpēc, ka to ietekmē 
ne tikai ģeopolitika, bet arī pilsētas vadības 
reputācija. Pilsētas mēra atrašanās uz apsū-
dzēto sola desmit gadu garumā met ēnu 
uz visu pilsētu, iespaido tās konkurētspēju 
un uzņēmējdarbības vidi. Pilsētai ir butafors 
vizuālais tēls, kuram bieži pietrūkst īstuma 
sajūtas, kurā bieži vien pašam ventspilnie-
kam ir ierādīta pakārtota loma. Ja pirmajā 
vietā būtu bijis pats ventspilnieks, tā labsa-

jūta, tad ekoloģiskā situācija naftas pārkrau-
šanas procesā esošie izmeši, to mazināšanai 
nepieciešamās rekuperācijas iekārtas atbilstu 
pasaules līmeņa standartiem. Jāatgādina, ka 
šādas prasības ostas uzņēmumiem jau tika 
izvirzītas Ventspils VAK 1988. gada demons-
trācijas rezultātā. 

Droši vien problēmas pilsētai rada arī 
Lemberga kunga vēlme uzņēmumus vēr-
tēt “pēc deguniem”…

Diemžēl tādi viedokļi pastāv, un tiem 
noteikti ir pamats. Tiešām liela problēma ir 
pašvaldības, pilsētas vadītāja attiecības ar 
lielajiem uzņēmumiem, kas darbojas ostā. 
Jāatgādina, ka tie ir lielākie Ventspils nodokļu 
maksātāji. Nespēja sastrādāties, stividorkom-
pāniju publiska ilgstoša kritizēšana, atbalsta 
mazināšana vai darbības apgrūtināšana, kas 
ir A.Lemberga darbības un personīgā ego 
apmierināšanas rezultāts, būtiski pazemina 
Ventspils ostas reputāciju. Šajā kontekstā ir 
jārunā jau ne tikai par tranzītbiznesu, kas 
ienes lielas summas, bet arī par godīgas kon-
kurences trūkumu mazo un vidējo uzņēmu-
mu līmenī, kur pašvaldība mēdz likt dažādus 
šķēršļus. Nevēlamie uzņēmēji vienkārši tiek 
ierobežoti, apgrūtināti vai pat izstumti no dar-
bības Ventspilī.   

Var lepoties ar Ventspils rūpniecības dina-
miku, ar radītajām 1400 darbavietām, taču 
tas ir diezgan pieticīgi 30 gadiem, ja zinām, 
ka pēdējos desmit gados ir aizbraukuši 8000, 
kuriem Ventspilī piemērota darba nav bijis. 
Un ko darīt dokerim, ja ostā vairs nav darba? 
Viņš taču nekļūs par IKT inženieri, uz ko orien-
tēta Augsto tehnoloģiju zona. 

Ir tāda sajūta, ka attīstība pilsētā notiku-
si kaut kā greizi, jo nav sabalansēts ārišķī-
gums ar praktiskām lietām. Manuprāt, Eiropas 
fondu miljoni, kas domāti vides uzlabošanai, 
primāri būtu jāvirza siltumapgādes problēmu, 
energo efektivitātes, energo avotu dažādo-
šanas risinājumiem, nevis mūzikas skolai un 
dārgu ērģeļu iegādei. Protams, to var darīt, 
var priecāties par dārgākajiem salūtiem un 
dārgām strūklakām, taču ja 30 gadu laikā 
nav atjaunots dzīvojamais fonds, ja jaunajām 
ģimenēm trūkst dzīvokļu, ja Ventspilī strādā-
jošajiem no citiem reģioniem nav kur palikt, 
tad prioritāri būtu jārisina tieši šīs problēmas. 
Domājot par Ventspils attīstību nākamajos 
četros gados, ir redzams, ka greznumlietām 
atvēlētie līdzekļi ir vairāk jānovirza pilsētnie-
ku sociālajām vajadzībām, tajā skaitā sociāli 
mazāk aizsargāto ventspilnieku labklājības un 
dzīves kvalitātes nodrošināšanai.

Ja kļūsiet par Ventspils mēru, vai arī 
plānojat sēdēt šajā krēslā vairāk nekā 20 
gadus – kā Lemberga kungs?

Par termiņiem es vispār nedomāju. Pašreiz 
svarīgi ir veikt pārmaiņas pilsētas vadības 
stilā un mainīt pilsētas sajūtas un imidžu. To 
ir iespējams paveikt ātrāk kā daudzi domā.  
Ventspilij ir jābūt dinamiskai, mūsdienīgai 
Baltijas jūras reģionā redzamai pilsētai ar 
labu reputāciju. Pilsētas vadītājam nav jāatro-
das uz apsūdzēto sola par pārkāpumiem, kas 
rodas izpildot mēra pienākumus, un nespējot 
novērst neskaitāmas interešu konfliktu situā-
cijas. Ja tam par pamatu ir 30 gadus ilga atra-
šanās amatā, tad šis valdīšanas laiks ir jāpār-
trauc. To nedrīkst pagarināt uz kārtējo termi-
ņu. Arī tāpēc, ka šādi varas termiņi noved pie 
stagnācijas, pie šauru interešu grupu ilgstošas 
ietekmes un konkurences izkropļojumiem, 
pie korupcijas. Visas šīs pazīmes Ventspilī ir 
atliku likām. Ventspilnieki, padomājiet tieši 
par šiem aspektiem, veicot izvēli tauvojoša-
jās vēlēšanās.  

Ilze Liepa

Dzimta un Latvijas valsts. 
Kristovska vērtības un spēks
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Kopš aprīļa sākumā Ventspilī durvis vērusi labdarības organizācija biedrība “Ventspils uzplau-
kumam”. Labdarības projekti mūsu pilsētā finansiāli atbalstīti jau daudzu gadu garumā. Par to 
ventspilnieki var pateikties virknei Ventspils ostā strādājošu komercsabiedrību, tai skaitā AS 
“Ventbunkers,” AS “Baltijas ekspresis”, AS “Unifreight Logistics”, AS “Ventspils Tirdzniecības 
osta”, AS “Kālija parks” un vēl citām. Katru gadu uzņēmēji ziedojuši daļu no savas peļņas, nevis 
to sadalot dividendēs, bet palīdzot tiem, kuriem palīdzība tai brīdī bijusi nepieciešama visvairāk.  

Viens no līgumiem paredz, ka ziedotājs katru mēnesi 
pārskaita LNB Ventspils teritoriālajai organizācijai 220 eiro, 
kuri izlietojami zupas virtuves uzturēšanai un saimniecības 
preču iegādei. Otrs līgums ir tikpat precīzi mērķēts: tas 
paredz piešķirt 200 eiro, lai Ventspils teritoriālā organizā-
cija varētu iegādāties printeri. 

Par biedrības “Ventspils uzplaukumam” atbalstu bija 
iepriecināts  nesen LNB Ventspils teritoriālās organizācijas 
valdes priekšsēdētāja amatā ievēlētais Mārtiņš Zvaigzne, 
tādu  izteica arī viņa priekšgājēja Aija Zenta Vesele, kas 
šajā postenī aizvadījusi vairākus gadu desmitus un tie 
tikuši novērtēti ar valsts apbalvojumu  Atzinības krus-
ta 1.pakāpes Goda zīmi. Viņa izteica gandarījumu, ka no 
labas sirds  viena no ventspilniecēm biedrībai uzdāvināju-
si pat tagadējo māju, bet daudzu uzņēmēju, kā arī pilsē-
tas domes atbalsts bijis ļoti svarīgs, lai Ventspils teritoriālā 
organizācijas telpas  kļūtu par mūsdienīgi aprīkotu vietu, 
kur cilvēki ar redzes problēmām par pieņemamu cenu 
varētu saņemt tieši viņu vajadzībām piemērotus palīglī-
dzekļus un aparatūru ikdienas vajadzībām, būtu iespējams 
gūt speciālistu konsultācijas par medicīnisko palīdzību dzī-
ves drūmākajos posmos, bet svētkos pulcētos kopā savie-
sīgai laika pavadīšanai. 

Pašlaik Ventspils organizācijā ir ap 120 biedru, viņu 
izmantošanai tiek piedāvāts ļoti plašs neredzīgajiem pare-
dzētu grāmatu klāsts gan audio versijā, gan Braila rakstā, 
interesenti tiek apmācīti dažādu derīgu lietu un priekš-
metu izgatavošanā, bet gribētāji var piedalīties pieredzes 
apmaiņas ekskursijās. Biedrības “Ventspils uzplaukumam” 
pārstāvji labdaru vārdā, kuru skaitā ir galvenokārt ostā 
strādājošās komercsabiedrības, solīja atbalstīt arī tieši kon-
krētus cilvēkus ar redzes traucējumiem, ja tāda būs dzīves 
nepieciešamība. 

Jānis Sirmais

Rūpnīcu par aptuveni 1 miljardu eiro iecerējis būvēt uzņē-
mums SIA “Baltic New Technologies” – Virdžīnu salās reģistrē-
tiem ofšoriem piederoša kompānija, kuras juridiskā adrese ir 
reģistrēta Ventspils brīvostas pārvaldei piederošā īpašumā. Šī 
kompānija izpelnījās skandalozu slavu jau tolaik, kad Ventspils 
dome mainīja teritorijas plānojumu, paredzot ap 200 ha lielu 
mežu zemju transformāciju uz rūpniecisko teritoriju “Ostas 
Mežs 1” un “Maurciems”. 

Kā norāda Ivars Landmanis, kurš savulaik organizēja paraks-
tu iesniegšanu Ventspils domē, pretojoties šai iniciatīvai, 
smago ogļūdeņražu pārstrādes rūpnīcas izveide apdraud gan 
ekoloģiju, gan cilvēku dzīvības: “Pat izmantojot visjaunākās un 
drošākās tehnoloģijas rūpnīcas izveidē un darbībā, šāda veida 
ražošanas procesi ir saistīti ar dažāda veida riskiem un vides 
piesārņojumiem, piemēram, ķīmisko vielu izgarojumiem, pie-
sārņojumu no ogļu putekļiem, rūpniecisko avāriju iespējamī-
bu, gruntsūdeņu piesārņojumu un citiem riskiem.”

Staldzene plašāk ir pazīstama ar savu skaisto stāvkras-
tu, lagūnas izcelsmes Būšnieku ezeru un skaistajiem priežu 
mežiem. Tas ir sens zvejnieku ciemats, kas integrējies pie-
jūras dabas vidē, kuru ļoti daudzi ventspilnieki iecienījuši kā 
savu atpūtas vietu. Savulaik Staldzenē bija plānots attīstīt sav-
rupmāju rajonu, veidojot arī apbūvi ap Būšnieku ezeru. Šāda 
mērķa vadīti daudzi Staldzenē iegādājās zemes gabalus un 
cēla privātmājas un vasarnīcas, pat uzsāka nelielus biznesus, 
lai spētu nodrošināt nepieciešamos pakalpojumus tūristiem. 
Taču tagad šī teritorija neglābjami tiks izmainīta, bet skaistā 
vide – izpostīta. Turklāt, kā stāsta Ivars Landmanis, bez pama-
tota iemesla. 

“Rūpniecisko teritoriju ir iespējams attīstīt jau esošajās 
degradētajās rūpnieciskajās zonās, taču tā vietā Ventspils 
dome izvēlējusies izzāģēt mežu, kas veido dabīgo aizsarg-
barjeru starp apdzīvotām vietām un rūpniecisko zonu, un 
degradēt vietu, kas atrodas ārkārtīgi tuvu dabas liegumam. 

Biedrība “Ventspils 
uzplaukumam” 
iepriecina 
neredzīgos
Turpinot šopavasar aizsākto labdarības 
maratonu, biedrība “Ventspils uzplau-
kumam” maijā vidū parakstīja līgumus 
ar Latvijas Neredzīgo biedrību (LNB), ar 
kuriem tiek apstiprināti ziedojumi redzi 
zaudējušo ventspilnieku atbalstam. 

Inga Antāne: Ostas uzņēmēju spēkos 
ir palīdzēt, un mēs to darīsim

AS “Ventbunkers” un AS “Ventspils Tirdzniecības osta” pado-
mes locekle Inga Antāne ir gandarīta, ka pateicoties viņas pār-
stāvēto uzņēmumu atbalstam, daudzu cilvēku dzīves kļuvušas 
gaišākas. “Biedrība “Ventspils uzplaukumam” kļuvusi par to 
instrumentu, ar kura palīdzību ātri un efektīvi izvērtēt un pie-
šķirt ziedojumus vislabākajā un visiem pārredzamākajā veidā,” 
uzsver Inga Antāne. “Mēs vēlamies, lai Ventspils ir pilsēta, kura 
nav vienaldzīga pret savu iedzīvotāju grūtībām, un  cilvēki, 
kuriem palīdzība nepieciešama, to tiešām arī saņem. Ventspils 
ostā strādājošie uzņēmumi ar saviem ziedojumiem pierādījuši, 
ka cilvēcība un līdzpārdzīvojums  viņiem nav skaisti vārdi vien. 
Kad cilvēkiem tiešām nepieciešama palīdzība, kad valsts un 
arī attiecīgās pašvaldības struktūras vienaldzībā novēršas, mēs 
palīdzam, un palīdzēsim arī turpmāk,” uzsver Inga Antāne.

Lai arī kopš “Ventspils uzplaukumam” oficiālā darbības 
sākuma publiski izskanējušas vien ziņas par dažiem sadarbī-
bas līgumiem ar Ventspils nevalstiskajām organizācijām, reā-
lais Ventspils ostā strādājošo uzņēmumu palīdzības apjoms 
bijis daudz plašāks. Ir palīdzēts ģimenēm, kurās ir bērni ar 
speciālām vajadzībām, kā arī atsevišķām ģimenēm, lai nodro-
šinātu medicīnisko palīdzību ārkārtas nepieciešamības gadī-
jumos, u.c.

Inga Antāne norāda: “Ventspils ostā strādājošajiem uzņē-
mējiem nav vienaldzīgs savas pilsētas iedzīvotāju liktenis. Ja 
uzņēmēju spēkos ir palīdzēt, mēs to noteikti darīsim. Biedrībai 
ir vairāki darbības virzieni, un ikviens vērsts uz to, lai Ventspils 
patiešām būtu pilsēta, kurā cilvēki var justies laimīgi un droši 
par savu rītdienu.” 

Ivars Landmanis: Ventspils pašvaldība ziedo mežu 
un ventspilnieku veselību smago ogļūdeņražu 
pārstrādes kompleksa labā
Ventspils pašvaldība, par spīti iedzīvotāju 
iebildumiem vairāku gadu garumā, Staldze-
nes apdzīvotās teritorijas tuvumā ieplānojusi 
rūpniecisko teritoriju, kurā paredzēts būvēt 
smago ogļūdeņražu pārstrādes kompleksu. 
Jau 2010.gadā, kad Ventspils domes vadība 
nolēma paplašināt Ventspils rūpniecisko teri-
toriju līdz Staldzenei, iedzīvotāji izteica savus 
iebildumus un domē iesniedza 1303 paraks-
tus, protestējot pret šo ieceri. Diemžēl Vents-
pils dome gan tolaik, gan vēl šodien izvēlēju-
sies ignorēt iedzīvotāju vēlmes, vajadzības un 
ilgtermiņā arī to drošību un veselību. 

Aizsargbarjeras jeb buferzonas izzāģēšana palielinās ne vien 
trokšņu lielumu, kas nāks no rūpnieciskās zonas, bet arī paslik-
tinās gaisa kvalitāti, un līdz ar to arī Ventspils iedzīvotāju dzī-
ves kvalitāti,” stāsta I. Landmanis, kurš savu iebildumu izteik-
šanas dēļ kā Ventspils domes deputāts tika izslēgts no Pilsētas 
attīstības komisijas. 

Parasti šāda veida rūpnīcas tiek attīstītas tālu prom no 
apdzīvotām vietām, bet Ventspils gadījumā ar šī ražošanas 
kompleksa būvniecību tiks samazināta dabīgā aizsargbarje-
ra. Rūpnīcā tiks ražota dīzeļdegviela, propāns, butāns, ligroīns, 
sēra savienojumi, amonjaks, kuru rezultātā plānots arī milzīgs 
daudzums sauso atkritumu.

Kā uzsver I. Landmanis, ieceres pretinieki nav pret rūpnie-
cības un uzņēmējdarbības attīstību: “Mēs neesam pret rūp-
nīcas attīstību, bet gan pret izvēlēto teritoriju. Šo rūpnīcu var 
attīstīt esošajās degradētajās teritorijās, kas atrodas daudz 
tālāk no apdzīvotajām teritorijām, piemēram, tur, kur padom-
ju laikos savulaik uzsākta, bet nepabeigta metanola rūpnīcas 
būvniecība.”

Gan Valsts vides pārvaldes lēmumos, gan Vides pārskatā 
jau pirms vairākiem gadiem tika norādīts, ka rūpnīcas būvnie-
cība šajā vietā un mežu zemju degradēšana būtiski negatīvi 
ietekmēs vides un iedzīvotāju dzīves stāvokli. Abas institūci-
jas arī skaidri norādījušas, ka nav pieļaujama attiecīgu augu 
sugu iznīcināšana, kas savukārt nav iespējama, ja noteiktajā 
teritorijā tiks uzbūvēta ķīmiskās pārstrādes rūpnīca. Par spīti 
šiem argumentiem, rūpnīcas būvniecība projekta attīstība tiek 
atbalstīta, un gan dome, gan attiecīgi dienesti izklausās šos 
iebildumus nedzirdam. 
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Sociāli mazaizsargāta 
ģimene var pretendēt 
uz sociālo dzīvokli,  
ja pilsētā tāds būtu.

V 
ienai no vientuļām māmiņām ir 19 gadi un 
viņa viena pati audzina 10 mēnešus jaunu dēli-
ņu. Dzīvo viņi vienistabas īrētā dzīvoklī ar daļē-
jām ērtībām. Jaunās sievietes vecāki arī dzīvo 
Ventspilī divistabu dzīvoklī ar visām ērtībām, 

taču Ieva, kura jau 17 gados aizgāja prom no viņiem, savā 
dzīvē nevēlas neko mainīt. Kāpēc tā?  “Tur ir elle mājās – 
tēvs ik dienu dzer, māte kā verdzene strādā un velk visu 
ģimeni. Noriebies klausīties viņu skandālos un ik pēc brīža 
redzēt mammas zilumus,” tā Ieva par savu ģimeni. Kad tēvs 
ir iedzēris, arī viņai vairākkārtēji nācies sajust tēva vēl spē-
cīgo roku, taču ne apskāvienā, bet sitienā. Tāpēc Ieva jau 
vairāk kā divus gadus labāk dzīvo viena. Sākumā bijis inte-
resanti – brīvība, nebeidzamie tusiņi ar draugiem. Taču skolu 
pabeigt neizdevās. Nācās sākt strādāt, saņemot minimālo 
algu kādā no pilsētas lielveikaliem. Savulaik Ievai paticis arī 
pīpēt zālīti, katras brīvdienas izdejoties kādā no bāriem, un 
ne tikai to vien. Tā turpinājās līdz pieteicās Toms. Tas bijis kā 
zibens spēriens no skaidrām debesīm. Toma tētis, kā uzzinā-
ja par viņa eksistenci, tā vairāk Ievas tuvumā netika manīts. 
Pateikdams, ka viņš nav gatavs būt par tēvu un dzīvot ģime-
nes dzīvi, viņš pazuda no Ievas dzīves. Bet bērnu Ieva tomēr 
saglabāja. Tagad mums pretī smaida dzīvespriecīgais un 
bezgala aktīvais Tomiņš. Par Ievas un citiem gadījumiem 
stāsta psihoterapeite Anželika Jurševica.

Kas palīdzēs pēcdzemdību depresijā?
Sākumā psiholoģiski Ievai bijis ļoti grūti, bet draugu kom-

pānija un jautrā dzīve palīdzējusi aizmirsties. Ar mēbelēm un 
drēbītēm palīdzēja draudzenes. Viņa saņem dažus sociālos 
pabalstus un cenšas knapinoties kaut kā dzīvot, bet ir ļoti 
grūti. Ieva atzīstas, ka ne vienu vien reizi domājusi par paš-
nāvību, jo viss šķiet bezjēdzīgs un pārāk smags. It īpaši smagi 
bijis pēc dzemdībām – šķitis, ka nav spēka dzīvot, negribas 
nevienu ne redzēt, ne dzirdēt. Ārsti teica, tā ir pēcdzemdī-
bu depresija. Draudzenes Ievai palīdzēja arī šoreiz. Jautāju – 
kāpēc nenāc uz Sociālo nodaļu pēc palīdzības? Un Ieva atbild, 
ka lūgt palīdzību viņa ļoti baidās, jo – ja nu nāks un atņems 
bērnu? Turklāt Sociālajā nodaļā viņa jau esot bijusi, bet atbal-
stu un situācijas izpratni nesagaidījusi. Visvairāk Ieviņa bai-
dās, ka viņu var šķirt no dēlēna, jo Toms ir viņas vienīgais 
dzīvesprieks. Taujāju, vai šādā grūtā situācijā viņai slimnīcā 
centās palīdzēt sociālais darbinieks vai psihologs? Ieva saka, 
nē, tādu darbinieku neesot bijis, lai gan ļoti noderētu.

Kā Ventspilī tiek palīdzēts tām jaunajām māmiņām 
dzemdību nodaļā, kurām parādās pēcdzemdību depre-
sija? Kā palīdz pārdzīvot paaugstinātu stresu tām māmi-
ņām, kurām dzemdību laikā vai iedzimtas pataloģijas 
rezultātā bērnam ir smagas saslimšanas, funkcionālie 
traucējumi?

Šo jautājumu uzdevu vienā no pašvaldības organizētajiem 
pasākumiem jaunajām māmiņām dakterim Gurjanovam, kas 
ir Ventspils slimnīcas ģinekoloģijas nodaļas vadītājs. Viņš atzī-
mē, ka tas tiešām ir ļoti aktuāls jautājums.  Ļoti labi, ja slim-
nīcā uz vietas būtu kāds psihologs vai sociālais darbinieks, kas 
sniegtu atbalstu uz vietas un arī koordinētu šos jautājumus. 
Šādās krīzes situācijās ir svarīgi nodrošināt neatliekamu palī-
dzību, nevis to darīt krietni vēlāk, kad māmiņa ar jaundzimu-
šo jau ir pārbraukusi mājās. No tā, kāds ir jaunās māmiņas 
psihoemocionālais stāvoklis ir atkarīgs piena daudzums un 
piena kvalitāte, tātad svarīgi zīdainīša barošanas momenti. 
Cik ir tādu sieviešu, kuras nav tikušas galā ar šo psihoemo-
cionālo stresu, pēcdzemdību depresiju un tā rezultātā zau-
dējušas pienu? Bet nekā vērtīgāka par mātes pienu un krūti 
zīdainim nav. 

Sociālā dienesta sabiedrisko attiecību speciāliste centās 
iebilst, ka slimnīcā sociālais darbinieks esot, par ko dakteris 
Gurjanovs gan bija izbrīnīts, jo viņš neko tādu pie sevis noda-
ļā nav manījis. Kā noskaidrojās vēlāk, un kā piekrita arī pati šī 
darbiniece – sociālais darbinieks ir slimnīcas paliatīvajā noda-
ļā, viņa darbs domāts šādiem gadījumiem.

JĀORGANIZĒ ĪPAŠAS MĀMIŅU GRUPAS
Gadā vidēji 10 jaundzimušie dzimst ar dažādām vai nu 

iedzimtām slimībām, funkcionāliem traucējumiem vai dzem-
dību laikā iegūtām traumām. Jaunajai māmiņai tas ir ļoti liels 
stress. Pirms diviem gadiem uz hipnopsihoterapiju bija pietei-
kusies viena no šādām māmiņām. Viņas jaundzimušajai mei-

Ventspils ir draudzīga visiem mazuļiem, 
bet mazulim viņa pasaule ir mamma!
Akcijas “No sirds uz sirdi Ventspilī” ietvaros pie 
mums šoreiz ciemojas četras jaunās māmiņas. 

tiņai bija ļoti smagi funkcionālie un garīgās attīstības traucē-
jumi. Viņa neizturēja un savu mazulīti atdeva zīdaiņu namā... 
Bet sāka justies vēl sliktāk, viss notikušais dvēseli rāva pušu. 
Tā viņa nonāca pie manis uz psihoterapeitiskām sesijām. 
Šobrīd mazulis ir atpakaļ pie māmiņas un tēta. Jaunā ģimene 
cīnās par mazuļa veselību. 

Domāju, šāds darbinieks slimnīcā būtu kā palīgs ne tikai 
dzemdību nodaļā, bet arī daudzās citās nodaļās. Bet jaunām 
māmiņām Sociālajā dienestā jāizveido atbalsta programma, 
kurā būtu ne tikai pieejamas individuālās konsultācijas pie 
speciālista, bet varbūt arī lekcijas, dažādas atbalsta grupas. 

Pēc vienas no šādām publikācijām manā Facebook lapā 
man atrakstīja viena no jaunajām māmiņām – Ieva Jurova, 
kas bija spiesta nesen pamest savu dzimto pilsētu Ventspili 
mums jau zināmu sociālo apstākļu dēļ. Viņa raksta: “Tikko 
izlasīju Jūsu rakstu par jaunajām māmiņām un topošajiem 
vecākiem! Un man kā divu bērnu māmiņai, kuri aug tālu no 
Latvijas, ir viens priekšlikums, kurš ir tikpat aktuāls un, manu-
prāt, ieviešanas vērts Latvijā – lielāka uzmanība pirmsdzem-
dību kursiem utt. Tā ka pasaulē aizvien vairāk mēs dzirdam 
vārdu pēcdzemdību depresija, arī Dānijā tam tiek pievērsta 
uzmanība, un tā ir lieta, par kuru tiek runāts pirms dzem-
dībām, bet tā nāk nemanot un pasargāta nav pat vislabāk 
sagatavotā māmiņa. Viena no alternatīvām, lai mēs kā jaunās 
māmiņas, iespējams, varētu no tā izvairīties, ir kā šeit Dānija 
tiek sauktas: “māmiņu grupas pēc dzemdībām”, kur pārsva-
rā visas jaunās māmiņas ar saviem bērniem var vienu reizi 
nedēļa, citās pašvaldības vairāk vai mazāk, satikties, iedzert 
kafiju, tēju un dalīties savos priekos un bēdas un saprast, ka 
mums visām māmiņām ir vienas likstas un prieki. Latvijā ir tā 
saucamas bēbīšu skolas, tā esmu dzirdējusi, bet, kā noprotu 
tās nav finansētas no pašvaldības un ir pieejamas tik tiem, 
kuriem rocība atļauj, bet patiesība jau katram būtu jādod 
šāda iespēja! Dānijā grupu vada profesionāla bērnu kopšanas 
medmāsa, dūla vai vienkārši māmiņa kurai ir pieredze bērnu 
kopšanā. Tikšanās reizēs tiek pieaicināti speciālisti – zobārsti, 
fizioterapeiti, un tiek runāts par aktuālām tēmām gan mam-
mām, gan bērniem! Vienmēr ir brīvprātīgie pensionāri atka-
rībā no māmiņu skaita, kuri palīdz pieskatīt mazos un dod 
atelpas brīdi, lai māmiņas varētu iedzert kafiju un papļāpāt. 
Vienmēr ir mīksti paklājiņi, kur mazie var darboties (ar sazie-
dotām rotaļlietām) vai gulēt, jo laipni aicināti ir mazuļi jau 
no 1-2 mēneša vecuma! Un nav nozīmes ādas krāsai, maciņa 
biezumam vai izcelsmes valstij, jo mēs šeit netiešā veida tie-
kam integrētas, un man kā ārzemniecei ir ļoti patīkami izzi-

nāt dāņu kultūru un tradīci-
jas bērnu aprūpē.  Dziedam 
dāņu bērnu dziesmas, tā tiek 
mazie sagatavoti dārziņam. 
Maināmies ar bērnu drēbī-
tēm utt. Tā kā ideja ir ļoti 
laba un, kas pats galvenais, 
tā šeit darbojas! Vai nebūtu 
jauki, ja Latvijā arī kas tāds 
darbotos, vai ne?”

Sirdssilta vēstule un brī-
nišķīgs ieteikums. Mums 
Ventspilī ir topošo māmiņu 
lekcijas, bet tas ir maksas 
pasākums. Ir pašvaldības, kur 
topošo vecāku skola, bēbīšu 
skoliņa ir pašvaldības finan-
sētas. Es ceru, ka kādreiz tā 
būs arī pie mums, Ventspilī. 
Tā būtu laba pretimnākšana 
topošiem vecākiem.

SOCIĀLĀS MĀJAS – 
LIELS ATSPAIDS

Arī otras jaunās māmiņas 
Sigitas stāstījums nav iepriecinošs. Sigita  nevar atļauties 
īrēt dzīvokli, tāpēc dzīvo ar savu jauno ģimeni pie mammas. 
Sigita stāsta, ka vienistabas dzīvoklī viņi dzīvo 11 cilvēki. Viņa 
vērsusies dzīvokļu nodaļā, bet bez rezultātiem – ja jaunajai 
māmiņai nav maznodrošinātā statusa, tad viņai nevar nekā-
di līdzēt. Jāiet pašai īrēt dzīvoklis un jākrāj nauda savam dzī-
voklītim.  Šai jaunajai māmiņai ir 3 mazgadīgi bērniņi – tātad 
viņa ir daudzbērnu ģimene, kas valstī ir noteikta kā sociāli 
mazaizsargāta. Sociāli mazaizsargāta ģimene var pretendēt 
uz sociālo dzīvokli, ja pilsētā tāds būtu. Ventspilī daudzām 
jaunām ģimenēm šis jautājums ir aktuāls. Jau vairākkārtē-
ji runājot ar cilvēkiem labdarības akcijas ietvaros, mēs dzir-
dam to, ka sociālo dzīvokļu jautājums ventspilniekiem ir vitāli 
nepieciešams. Tā būtu lieliska palīdzība jaunām ģimenēm no 
pašvaldības puses. Vēl labāk, ja pašvaldība varētu piedāvāt 
dzīvokli jaunām ģimenēm jaunuzceltās mājās, kā tas ir Rīgā, 
Valmierā.  Viena no jaunajām māmiņām jautāja: “Vai tad ceļ 
arī jaunas sociālās mājas?” Protams, mums ir lieliski piemēri 
Rīgā, Bolderājā, kurā ir jau uzceltas 4 jaunas sociālās mājas 
ar iebūvējamo virtuvi un santehniku, un vēl 3 jaunas mājas 
ir ieplānots uzcelt šogad. Sociālie dzīvokļi nav graustu mājas 
un tikai nelabvēlīgām ģimenēm, kā bieži vien domā daudzi 
ventspilnieki. Sociālie dzīvokļi var būt ļoti dažādiem sociāli 
mazaizsargātiem cilvēkiem, to skaitā arī jaunām ģimenēm.

Vēl sarežģītāk ir ar tām jaunajām ģimenēm, kuras darba 
meklējumos ir atbraukušas no novada vai citām blakus eso-
šām mazpilsētām, ciemiem. “Mana deklarētā dzīvesvieta ir 
cituviet, bet Ventspilī mēs ar vīru un dēliņu īrējam dzīvok-
li,” stāsta Laimdota. Šī nav pirmā viņu dzīvesvieta Ventspilī, 
jo pārsvarā dzīvokļi tiek izīrēti tikai līdz 1.jūnijam, un tad 
līdz 1.septembrim dzīvo kaut vai zem klajas debess teltī. 
Laimdotai nācās arī padzīvot pie radiņiem, kamēr atrada dzī-
vokļa saimnieci, kura izīrēja dzīvokli ilgtermiņā. Bet dzīvokļa 
saimniece neatļauj piedeklarēties īrētā dzīvoklī un līdz ar to 
ir grūtības noformēt maznodrošinātā statusu, iekārtot bērnu 
bērnudārzā. Bērnudārza rindā stāvējusi nepilnus 2 gadus. 
Atgriezties uz ciemu – nav jēgas, jo tur vīram nav darba. Tā 
dzīvo Laimdotas jaunā ģimene Ventspilī un pārtiek tikai no 
vīra aldziņas, kas arī nav nekas liels – mazliet vairāk kā 400 
eiro. 

PAŠVALDĪBAI JĀVAR PALĪDZĒT!
Sociālā dienesta sabiedrisko attiecību speciālists program-

mas “Ventspils draudzīga pilsēta mazuļiem” ietvaros iepa-
zīstināja ar sociālo atbalstu un novitātēm jaunajām māmi-
ņām. Un… tas atkal ir tikai pēcdzemdību pabalsts, ko sieviete 
saņem uzreiz pēc dzemdībām. Un viss. 

Pirms vairākiem gadiem atceros pašnāvības mēģinājumu 
mammai ar diviem maziem, nepilngadīgiem bērniem. Cik 
vēl mums šādu gadījumu vajag, lai atjēgtos un ko mainītu? 

Sociālais darbs nav tikai pabalsti! Sociālais darbs ir plaši 
organizēti dažādi psihosociālie pakalpojumi, veidotas atbil-
stošas programmas, kas ir kā augsti kvalificēta sociālā darba 
algoritms. 

Ventspils ir draudzīga visiem mazuļiem, bet mazulim viņa 
pasaule ir mamma – vesela, mierīga un mīļa! Gādāsim vēl 
vairāk par mūsu mazuļiem un viņu mammām tā, lai Ventspils 
ir draudzīga visiem mazuļiem. 
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1. turpinājums

1989. gada 23. septembrī 
LTF Ventspils novada 2. kon-
ferencē par novada valdes 
priekšsēdētāju ievēlēja Ģirtu 
Kristovski. Būtu tikai loģis-
ki un taisnīgi, ka cilvēki, kuri 
gandrīz 2 gadu laikā pakļā-
vuši savas personiskās dzīves 
sabiedrības interesēm, iegul-
dījuši spēku, laiku un per-
soniskos līdzekļus augstāk-
minēto pasākumu īstenoša-
nā, pēc pašvaldību reformas 
kļūtu par savas pilsētas inte-
rešu paudējiem un turpmākā 
ceļa licējiem.

Pēc 1989. gada 18. decem-
bra šķita, ka tā arī notiks. 
Ventspils TDP (Tautas deputātu 
padomes, resp., pašpārvaldes) 
vēlēšanām pirmo reizi vairāk 
nekā 50 gadu laikā notika 
patiešām demokrātiska kan-
didātu izvirzīšana. Vēlēšanās 
piedalījās 27084 ventspilnieki, 
t.i. 71,7% balsstiesīgo. Ar lielu 
pārsvaru vēlēšanās uzvarēja 
LTF izvirzītie kandidāti, viņu 
vidū arī VAK aktīvākie bied-
ri – Ģirts Kristovskis, Bruno 
Jurševics, Laimdota Sēle, 
Daina Gasanova, Brigita Spīla, 
Juris Igars, Aivars Zagorskis, 
Helgi Daubare, Ainārs Ozoliņš 
un daudzi citi. 

LTF DEPUTĀTI UN 
“BALSOŠANAS MAŠĪNA”

1990. gada 11. janvārī notika Ventspils pil-
sētas TDP 20. sasaukuma 1. sesijas 1. sēde. 
Jāatzīmē, ka no kompartijas un interfrontes 
izvirzīto un ievēlēto vidū bija daudz ostas 
uzņēmumu vadītāju un vadošo darbinieku, 
kas nebūt nebija ieinteresēti pārtraukt indīgo 
(kālija sāls, akrilskābes nitrils) un sprādzien-
bīstamo vielu pārkraušanu. Tomēr, balsto-
ties uz LPSR ZA akadēmiķes Ritas Kukaines 
vadītās ekspertu komisijas slēdzienu, akril-
skābes nitrila (ASN jeb, kā toreiz teica NAK) 

Izdevniecība “Lauku Avīze” izdevusi jauno Ģirta Valda Kristovska grāmatu “Pieskāriens”, kas ir autobiogrāfisks 
stāsts par jaunā inženiera gribasspēku, lai nesalūztu VDK spiediena dēļ, par viņa ģimenes cīņu pret režīmu, lai 
paliktu uzticīgi brīvas Latvijas vērtībām. Grāmata ir veltījums viņa ģimenei, ventspilniekiem un visiem, kas cīnījās 
par Latvijas neatkarību Atmodas laikā.

Kā lika Ventspils labklājības pamatus

Kristovskis izdevis autobiogrāfisku grāmatu 
par atmodas laikiem Ventspilī

G 
rāmatas svinīga atklāšana notiks šo sestdien, 
27.maijā, plkst.11.00 Ventspils Biznesa centrā, 
Ostas ielā 23, Ventspilī. Tās laikā autors dalīsies 
savos un viņa senču atmiņu stāstos par “režī-
ma” ietekmi viņa dzimtajā pilsētā Ventspilī un 

uzdrīkstēšanos tam nepakļauties, kā arī aicina ikvienu uz 
sarunu par Latvijas vērtībām un dalīties savās atmiņās par 
“režīmu” Ventspilī.

“PIESKĀRIENS”. Tas ir literārs autobiogrāfisks stāsts par 
jauna inženiera un sportista dzīves izaicinājumiem Ventspilī 
M.Gorbačova “glastnostj” (atklātības) laikā no 1985.gada 
pavasarim līdz Latvijas Tautas frontes dibināšanas laikam.

“Pieskāriena” uzmetums tapa pirms trīs gadu desmitiem. 
1985.-1986. gada laikā grāmatas autoram nācās izturēt 
Latvijas PSR Valsts drošības komitejas Ventspils nodaļas dar-
binieku psiholoģisko spiedienu ar mērķi viņu piespiest sadar-
boties ar šo represīvo Latvijas valsts okupācijas varas iestādi. 

“Pieskāriena” II daļa atklāj grāmatas autora iesaistīšanos 
Ventspils literātu apvienībā 1987. gadā, kas pakāpeniski 
pāraug cīņā par degradētās Ventspils pilsētas un ekoloģis-
kās vides atveseļošanu. III daļā ir parādīta sabiedriskas orga-
nizācijas “Ventspils Vides aizsardzības klubs” izveidošana 

un tā vadošā loma lavīnveida Atmodas procesos Ventspilī. 
Tos aizsāk 12 000 ventspilnieku dalība 1988. gada 5. jūni-
ja demonstrācijā, kas ar politisku pasākumu kaskādi vasa-
ras garumā noved pie Latvijas Tautas frontes dibināšanas 
Ventspilī. 

“Pieskāriena” pēcvārdā ir atklāti fakti par Ventspils 15-16 
gadus veciem jauniešiem, kas 1946. gadā izveidoja “Latvijas 
Nacionālās Jaunatnes organizāciju” un viņu skolotājiem, to 
likteņiem. Šie jaunieši zīmēja plakātus un izdeva žurnālu 
“Klases balss”, kas aicināja cīnīties par Latvijas valsts neat-
karību. Pēc skolnieku pretošanās organizācijas sagrauša-
nas 1946. gada jūnijā PSRS kara tribunāls virknei skolnieku 
un skolotāju piesprieda 5-10 gadu ilgu brīvības atņemšanu, 
nosūtot uz PSRS sodu izciešanas vietām. 

Šī ir jau otrā izdevniecības “Lauku Avīze” izdotā autora grā-
mata. Šī gada martā tika prezentēta Ģirta Valda Kristovska 
grāmata “Ielauzties NATO”, kas ir atskats uz Latvijas valsts, 
aizsardzības un ārlietu jomu veikumu vairāk kā piecu gadu 
garumā, lai panāktu Latvijas iestāšanos NATO 2004. gadā. 
Grāmata ir autora unikāla liecība par cilvēkiem, kas pašaiz-
liedzīgā darbā sekmēja mūsdienu Latvijas vēstures vienu no 
svarīgākajiem notikumiem. 

1988. gada 23. augusts

cauruļvadi tika noplombēti un pārkrauša-
na pārtraukta. Jau pirmajā sesijā Lembergs 
savā runā skaidroja, ka ja Ventspilī  pārtrauks 
ASN pārkraušanu, tad Maskava piedraudējusi 
nepiegādāt Ogres trikotāžas kombinātam 3,5 
t mākslīgās šķiedras no Saratovas, savukārt V. 
Bresis (tolaik Ministru padomes priekšsēdē-
tājs) brīdinājis, ka tikšot pārtraukta izejvielu 
piegāde Slokas papīrfabrikai, līdz ar to LPSR 
nesaņems 2/3 ietinamā papīra, salīdzinot ar 
iepriekšējo piegādi. 

Jaunievēlētie deputāti savus pienākumus 
uztvēra ļoti nopietni, viņi nevēlējās būt tikai 

Lāma, Luščenko, Mačtams (z.k. “Sarkanā 
bāka” priekšsēdētājs), Rimars (ostas priekš-
nieks), Melngalve (“Ventas Balss” redakto-
re). Vēlāk kļuva skaidrs, ka tā bija liktenīga 
kļūda. Kā savā grāmatā “Ēnas pār Ventspili” 
(runa ir par pirmo grāmatu ar šādu nosauku-
mu, kuru pēc attiecīga spiediena pats autors 
izņēma no tirdzniecības un pat bibliotēkām 
– atskaitot Nacionālo bibliotēku, kur atro-
dams laikam vienīgais eksemplārs) rakstīja 
tālaika AP deputāts, žurnālists Vilis Seleckis: 
“Bez tam pat paši gudrākie un tālredzīgākie 
(domāti tautfrontieši) vēl neprata manevrēt, 
viņiem bija sveši aizkulišu darījumi, intrigas, 
viltības un daudz kas cits no tā ieroču arse-
nāla, ko veikli lietoja nomenklatūras speci un 
bez kā ir grūti uzvarēt politisko cīņu laikos.”

Liepājas TDP LTF frakcijas deputāti, viesojo-
ties Ventspilī, pastāstīja, ka liepājnieki uzreiz 
un nešaubīgi lēmuši – nedrīkst ļaut saglabā-
ties veco struktūru varai, jo šīs izpildkomite-
jas sastāvēja no amatpersonām, kas izvirzīju-
šās partokrātijas laikā ar kompartijas svētību. 
Kā parādīja turpmākie notikumi – Ventspilī 
šī struktūra turpināja darboties un saglabāja 
komunistu darba stilu, uzskatot savus lēmu-
mus un spriedumus par neapstrīdamiem 
un nekritizējamiem, paturot tikai sev tiesī-
bas uz “patiesību pēdējā instancē”. Nemaz 
nerunājot par korporatīvajām, iespējams, 
arī cita veida saitēm starp agrākās IK locek-
ļiem, izpildkomiteja, konkrēti Lembergs, tika 
pie sava “rupora”, proti, E. Melngalves vadī-
tās avīzes slejām. Lai gan 1988. un 1989. 
gadā Melngalve sevi pozicionēja kā progre-
sīvu, pret kompartijas diktātu vērstu laikrak-
sta redaktori, toskait LTF atbalstītāju, pēc TDP 
vēlēšanām nostāja mainījās, un tur liela nozī-
me bija arī tam, ka, 37. vēlēšanu apgaba-
lā konkurējot ar kombināta “Ventspils koks” 
jauno speciālistu G. Blumbergu, Melngalve 
vēlēšanās zaudēja, jo vairākums apgabala 
vēlētāju nobalsoja par Blumbergu.  

Turpinājums sekos

“balsošanas mašīna”, bet 
gan uzskatīja par savu pienā-
kumu iedziļināties visos jau-
tājumos pirms lēmumu pie-
ņemšanas. Izpildkomitejas 
locekļi un aparāta darbinieki 
par to bija nepatīkami pār-
steigti; iepriekšējā periodā 
balsošanas mašīnas mehā-
nisms darbojās gludi un bez 
aizķeršanās: proti, no pado-
mē iebalsotajiem deputā-
tiem ievēlēja izpildkomite-
jas sastāvu (par šo saraks-
tu padome nobalsoja bez 
apspriešanas), visus lēmu-
mus sagatavoja pati IK, tad 
tos skata pēc izlaida caur 
deputātu komisijām, bet 
sesijās deputātu masa pēc 
formālām, iepriekš saskaņo-
tām debatēm vienkārši pacē-
la rokas “par”. Lēmums pie-
ņemts! Taču jaunā deputā-
tu korpusa vairākumam bija 
cits viedoklis; aiz muguras 
bija divu gadu neformālajās 
organizācijās gūtā pieredze, 
zināšanas un pārliecība. Līdz 
ar to visai drīz sākās vispirms 
slēptas, vēlāk gluži atklā-

tas nesaskaņas starp demokrātiski ievēlēto 
deputātu vairākumu, TDP priekšsēdi Bruno 
Jurševicu un pilsētas izpildkomiteju (agrākajā 
sastāvā), ko vadīja Aivars Lembergs. 

LIKTENĪGĀ KĻŪDA 
UN KOMUNISTU STILS

Šeit jāpiebilst, ka LTF frakcija (viņu vidū bija 
arī VAK, LNNK un Pilsoņu komitejas biedri), 
paļaujoties uz iepriekš uzsvērtās un cildinātās 
sadarbības faktoru, piekrita balsot par agrāko 
izpildkomitejas sastāvu (Lembergs, Zalāns, 
Eglis, Pastare, Vītoliņš, Trautmane, Ķiploks, 

Ventspilī šī struktūra turpināja darboties un 
saglabāja komunistu darba stilu, uzskatot savus 
lēmumus un spriedumus par neapstrīdamiem 
un nekritizējamiem.
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A U N S
Daudz darīšanu un dienas skries kā vēja spārniem. Ir labs 
laiks mācībām un jaunu plānu kaldināšanai. Profesionālā 

jomā vari pētīt ārvalstu pieredzi vai doties komandējumā. Tāpat arī 
sekmīgs periods darījumu sarunām un līgumiem. Būsi pievilcīgs un 
par uzmanības trūkumu nebūs jāsūdzas.

V Ē R S I S
Cilvēki labprāt ar tevi kontaktēsies, uzklausīs viedokli 
un respektēs to. Ienākumus pavairosi ar enerģisku pie-

eju, tikai vēlams vairāk tolerances pret citu ieskatiem. Nekautrējies 
runāt par atalgojuma jautājumiem. Sirdslietās klusas simpātijas un 
pavasarīgas noskaņas.

D V Ī Ņ I
Būsi atvērts sarunām, iepazīsies ar cilvēkiem, kas var kļūt 
gan par draugiem, gan sadarbības partneriem. Mācēsi sevi 

pasniegt un atstāt vislabāko iespaidu. Ar personīgo šarmu atvēr-
si daudzas durvis. Darbā vai biznesā radīsies oriģinālas idejas, taču 
jābūt precīzam, lai nepieļautu kļūmes. 

V Ē Z I S
Darbā iespējama bremzēšanās, pie kā varbūt tu pats 
nemaz nebūsi vainojams. Neuzņemies papildus pienāku-

mus, pirms neesi ticis skaidrībā, kā tiksi atalgots. Ja tev ir savs biz-
ness, tad ir vērts realizēt jaunus plānus. Labs laiks mācībām, kā arī 
atvaļinājuma ceļojuma plānošanai.

L A U V A
Dzīve piespēlēs interesantas iespējas, centies tās saska-
tīt un izmantot savā labā. Vari uzsākt jaunu biznesu, 

paplašināt jau esošo, tikai visam jābūt izplānotam un izkalkulē-
tam. Brīvdienās dodies atpūsties ar draugiem vai mīļoto cilvēku. 
Attiecībās svarīga stabilitāte un uzticēšanās.

 
J A U N A V A
Turies tālāk no nīgriem ļautiņiem un neļauj, lai kāds sabojā 
garastāvokli. Iespējama rosība mājās, var dzimt doma par 

jaunu mājokli vai kapitālo remontu esošajā. Varbūt kādam no tuva-
jiem cilvēkiem tieši šobrīd vajadzīgs tavs padoms un atbalsts. Labs 
laiks mācībām vai ceļojumam.

S V A R I
Piemērots periods lietišķo jautājumu kārtošanai, darīša-
nām iestādēs vai bankās. Ir labas iespējas panākt to, ko 

esi iecerējis. Ja tu strādā algotu darbu, tad esi īpaši rūpīgs, kārtīgs 
un uzcītīgs. Centies nepieļaut kļūdas, bet, ja gadās – atzīsti un izlabo. 
Sekmīgs laiks ģimenisku attiecību veidošanai.

S K O R P I O N S
Prāts un loģika augstā līmenī, spēsi pats ātri orientēties 
situācijās un arī citiem sniegt kādus ieteikumus. Darbā 

vai biznesā uz ātru peļņu neceri, bet ilgtermiņā ar atalgojumu būsi 
apmierināts. Emocionāli piesātināts laiks. Notikumi mīlas jomā 
saskanēs ar tavām ilgām un vēlmēm.

S T R Ē L N I E K S
Dzīve var uzdāvināt jaunas iespējas un noderīgus lietiš-
ķos kontaktus. Piemērots laiks, lai attīstītu savu biznesu, 

tikai finanšu jautājumos gan jāievēro piesardzība. Iespējama naudas 
plūsmas bremzēšanās un negaidīti pavērsieni. Sirdslietās patīkami 
brīži un pozitīvas emocijas.

  
M E Ž Ā Z I S
Pavadi dienas pēc iespējas mierīgāk. Stress, steiga un 
uztraukumi var nomākt dvēseli un radīt problēmas. Kaut 

arī darba pilnas rokas un ikdienas rūpes prasa savu, neaizmirsti, ka 
viens no galvenajiem veiksmes principiem ir mīlēt sevi. Uzmanība 
jāpievērš sirdslietu tēmai.

Ū D E N S V Ī R S
Solīti pa solītim, bez steigas, ar apdomu un piesardzīgi! 
Darbā vai biznesā iespējamas jukas un situācijas, kuras 

nespēsi kontrolēt. Lai izvēlētos vispareizāko taktiku, ieklausies savā 
intuīcijā un zemapziņas balsī. Privātajā dzīvē vēlme pēc pārmaiņām. 
Izrunājies ar savu otro pusīti.

Z I V I S
Neņem visu pārāk pie sirds un mēģini turēties tālāk no 
situācijām, kas rada stresu un nomāc dvēseli. Pārslodze 

var kaitēt organisma labsajūtai. Vislabāk jutīsies mājās, kopā ar 
savējiem un sapratīsi, ka ģimene ir spēks un atbalsts. Labi darbosies 
intuīcija, uzticies tai.

HORO
SKO
PI   
26.05.-1.06. 2017.

Krustvārdu mīkla

Guna 
Kārkliņa, 
sertificēta 
astroloģe

Pārpublicēta no 1937. gada “Atpūtas”.

LĪMENISKI: 
1. Dūšība. 4. Dažu kaŗa skolu audzēkņi. 7. Ķīm. elem. 
saīsin. apzīmējums. 8. Ceļa rādītāja. 11. Sieviešu 
vārds. 14. Zālājs. 15. Augs. 16. Lauksaimnieka 
“saldumu fabrika”. 17. Veniselosa dzimtene. 20. 
Izmiris dzīvnieks. 22. Karstums. 23. Dzīvnieks. 25. 
Koks. 26. Ķīm. elem. saīsin. apzīm. 28. Latvijā augošas 
garžvielas. 29. Klimatiska - atmosfairiska parādība.
STATENISKI: 
1. Noenkurota muca. 2. Termins jūŗnieku dienestā. 
3. Dzīvnieks. 5. Putns. 6. Amata pakāpe. 8. Pilsēta 
Mezopotāmijā. 9. Zeķu surrogāti. 10. “Brīvo mākslu 
meistars”(saīsinājumā). 11. “Varbūtēji” (saīsin.). 
12. Atrodamas staļļos un kūtīs. 13. Tīrumi. 18. 
Lauksaimniecības darba rīki. 19. Iespieddarbs. 21. Ķīm. 
elem. saīsin. apzīm. 24. Lauku celtne. 26. Makšķeres 
piederums. 27. Roktuŗi.

Iepriekšējās krustvārdu mīklas atrisinājums.
LĪMENISKI: 1. Aplēse. 5. Askari. 9. Irma. 10. Kiva. 11. Doki. 13. Po. 14. Osta. 16. Albērs. 18. Lotoss. 19. Tu. 21. 
Snēpele. 22. Ar. 23. Esene. 25. Alnis. 26. Maize. 27. Labība. 29. Muncis. 30. Es. 31. Somas. 32. Okers. 33. Se. 34. No. 
35. Im. 36. Em. 38. Zīles. 40. Sejas. 44. Legāts. 46. Anitra. 48. Krogs. 49. Sirds. 52. Akūts. 53. Lucerna. 55. Bitīte. 56. 
Audums. 58. Idus. 59. En. 60. Sams. 61. Ūpis. 63. Lini. 65. Atvase. 66. Asakas.
STATENISKI: 1. Auka. 2. Li. 3. Ērces. 4. Smirna. 6. Sīpols. 7. Kvote. 8. Ikss. 11. Datele. 12. Ilknis. 14. Osmans. 15. 
Adrese. 17. Sēlis. 18. Leiko. 20. Ūsas. 22. Āzis. 24. Ebonīts. 26. Mūrmana. 28. Amols. 29. Meija. 36. Elkoņi. 37. Mers. 
38. Zaglis. 39. Skice. 40. Sidra. 41. Sīkums. 42. Orts. 43. Kastas. 45. Go. 47. Tu. 49. Sūtnis. 50. Re. 51. Snuķis. 53. 
Liepa. 54. Adena. 55. Būda. 57. Sals. 62. Se. 63. La. 64. Ik.



ОВЕН
Вас ожидает множество дел, время пролетит незаметно. 
Хорошее время для учебы и планов на будущее. В професси-

ональной сфере удачное время для изучения зарубежного опыта, воз-
можна командировка. Благоприятный период для заключения деловых 
сделок и подписания договоров. Вы будете привлекательны для проти-
воположного пола, на недостаток внимания жаловаться не придется.

ТЕЛЕЦ
Люди с удовольствием будут общаться с вами, выслуша-
ют ваше мнение и отнесутся к нему с уважением. Доходы 

удастся увеличить, если будете действовать энергично, только не забы-
вайте проявлять толерантность к чужому мнению. Не стесняйтесь 
обсуждать вопрос зарплаты. В делах сердечных – тайные симпатии и 
романтичное настроение. 

БЛИЗНЕЦЫ
Вы будете открыты для общения и знакомств с людьми, кото-
рые могут стать как друзьями, так и партнерами по сотрудни-

честву. Пригодится умение подать себя и произвести хорошее впечатле-
ние. Ваш шарм поможет открыть многие двери. На работе вас посетят 
оригинальные мысли, однако будьте внимательны, чтобы не допустить 
ошибок.

 
РАК
В работе возможны задержки, в которых не будет вашей 
вины. Не берите на себя дополнительных обязанностей, 

пока не будете уверены, что получите за них денежное вознаграждение. 
Если у вас имеется собственный бизнес, стоит реализовать свои планы. 
Хорошее время для учебы, а также можно планировать отпуск. 

ЛЕВ
Вам представятся интересные возможности, старайтесь раз-
глядеть их и воспользоваться с выгодой для себя. Можете 

начать новый бизнес, расширить уже существующий, однако важно все 
хорошенько просчитать. В выходные отправляйтесь отдохнуть с друзь-
ями или любимым человеком. В отношениях важны стабильность и 
взаимопонимание.

 
ДЕВА
Держитесь подальше от раздражительных людей, не давай-
те испортить себе настроение. На этой неделе вас может 

посетить мысль о покупке нового жилья или ремонте уже имеющегося. 
Возможно, кому-то из близких понадобится ваш совет. Хорошее время 
для учебы и путешествий.

ВЕСЫ
Подходящий период для решения деловых вопросов, посе-
щения учреждений или банков. Будет возможность достичь 

желаемого. Если вы наемный работник – особенно внимательно выпол-
няйте работу, чтобы избежать ошибок. Если все же не удалось избежать 
оплошностей, признайте их и исправьте. Удачное время для создания 
семейных отношений. 

СКОРПИОН
Ваши логические способности на высоте, что позволит быстро 
ориентироваться в ситуации и давать ценные советы окружа-

ющим. На работе или в бизнесе не стоит надеяться на быструю при-
быль, но в долгосрочной перспективе вы будете удовлетворены дохода-
ми. Эмоционально насыщенное время. События в личной жизни будут 
совпадать с вашими ожиданиями. 

СТРЕЛЕЦ
Жизнь может подарить новые возможности и ценные дело-
вые связи. Подходящее время для развития своего биз-

неса, но в финансовых вопросах будьте осмотрительны. Возможно, 
денежный поток приостановится, не исключены неожиданные поворо-
ты. В делах сердечных – приятные моменты и положительные эмоции. 

  
КОЗЕРОГ
Рекомендуется по возможности спокойно провести время. 
Стресс, спешка и беспокойство угнетают и могут создать 

проблемы. Несмотря на занятость, не забудьте, что один из главных 
принципов – любить себя. Уделите внимание отношениям с любимым 
человеком.

ВОДОЛЕЙ
Тише едешь – дальше будешь! В работе и бизнесе возмож-
ны непредвиденные обстоятельства, которые вы не сможете 

контролировать. Чтобы выбрать правильную тактику, прислушайтесь 
к своей интуиции. В личной жизни – желание перемен. Поговорите со 
своим партнером. 

РЫБЫ
Не принимайте все слишком близко к сердцу и держитесь 
подальше от ситуаций, которые вызывают у вас стресс и 

угнетают. Переутомление может сказаться на вашем здоровье. Лучше 
всего вы будете чувствовать себя среди родных. Семья – ваша под-
держка и опора. Будет хорошо работать интуиция, стоит прислушаться 
к голосу подсознания. 
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26.05.–1.06. 2017.

Гуна Карклиня, 
сертифицированный 
астролог 

Ответы: 

Уроженец Вентспилса Янис Фердинанд Тидеманис, 
заметная личность в искусстве Латвии, отличался не 
только использованием в своем творчестве ярких, соч-
ных красок, но и необузданным темпераментом, его 
жизнь была наполнена не менее яркими красками. В 
этом году 1 октября исполняется 120 лет со дня рожде-
ния известного вентспилчанина. В честь этого собы-
тия «Почта Латвии» выпускает второй блок почтовых 
марок в серии «Выдающиеся латышские художники», 
и новейшее издание посвящено Янису Фердинанду 
Тидеманису. 

Художник Янис Тидеманис: необузданный 
темперамент и яркие краски

увлекающейся натурой, личностью, не чуждой приключе-
ний, самобытным художником, новатором в латвийском 
искусстве. В юности ходил на судах дальнего плавания. 
Учился в США, где посещал художественные школы в 
Кливленде и Нью-Йорке. Позднее учился и жил в Бельгии, 
где профессиональное образование получил в Антверпене: 
сначала пять лет в Королевской академии художеств, затем 
семь лет – в Институте изящных искусств под руководством 
Исидора Опсомера. Во второй половине 30-х годов про-
шлого столетия вернулся в Латвию и работал здесь. Был 
близким другом многих выдающихся латышских худож-
ников, в этой связи особенно нужно упомянуть Карлиса 
Падегу, Эдуарда Калниньша и Артура Юрастетерса. 

Уже в конце 20-х годов художник удивил и поразил лат-
вийскую творческую среду как тематикой своих картин, так 
и особой экспрессивностью своего художественного почер-
ка, впитавшего в себя черты бельгийского изобразительного 
искусства. Писал портреты, натюрморты, акты, виды горо-
дов, рынков и портов, жанровые и фигуральные композиции. 
Одним из первых в латвийской живописи обратился к теме 
крупных урбанизированных городов и спортивной тематике. 
Игра ярких красок и контрасты на его полотнах позднее вдох-
новили таких мастеров, как Лео Свемпс и Янис Паулюкс. 

Во время войны, в 1944 году, Янис Фердинанд Тидеманис 
эмигрировал в Германию. Позднее из Германии он пере-
брался в миролюбивую Швейцарию, а в 1948 году эмигри-
ровал в Канаду. Там он провел все оставшиеся годы жизни. 
Скончался художник в возрасте 66 лет в Торонто. 

В особом блоке почтовых марок использованы 
мотивы работ Яниса Фердинанда Тидеманиса, 
отличающихся необычайной яркостью кра-
сок. В визуальном оформлении филатели-
стического издания, выполненном художни-

цей Лилией Динере, использована репродукция карти-
ны Яниса Фердинанда Тидеманиса «Маски» (1934) из 
фонда Латвийского национального художественного музея, 
а также репродукции его работ «Город» (50-е гг. ХХ в.), 
«Зеленый порт» (около 1950 г.), «Цирковой клоун» (50-е гг. 
ХХ в.), «Прогулка по пристани» (1937 г.) и «Baкханалия» 
(30-е гг. ХХ в.) из коллекции семьи Зузанов.

Это издание будет выпущено тиражом 30 тысяч экзем-
пляров, а особенный конверт – тиражом полторы тысячи 
экземпляров. 

Уроженец Вентспилса Янис Фердинанд Тидеманис был 
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О дной из одиноких мам 19 лет, она воспитыва-
ет 10-месячного сынишку. Живут они в съем-
ной однокомнатной квартире с частичными 
удобствами. Родители молодой женщины тоже 
живут в Вентспилсе, но Иева, которая ушла от 

них, когда ей было 17, ничего в своей жизни менять не хочет. 
Почему? «Там настоящий ад – отец каждый день пьет, мать, 
как рабыня, работает и тянет всю семью. Противно слушать 
их скандалы и частенько видеть синяки у матери», – расска-
зывает Иева о своей семье. Бывало, Иеве тоже приходилось 
испытать на себе силу отцовских рук – и это были отнюдь 
не объятья. Поэтому вот уже более двух лет она не живет с 
родителями. Сначала было интересно: свобода, нескончае-
мые тусовки с друзьями. Однако школу окончить не удалось. 
Пришлось идти работать – за минимальную зарплату в одном 
из городских супермаркетов. В свое время Иеве нравилось 
курить травку, каждые выходные танцевать в одном из баров, 
и не только. Так продолжалось до тех пор, пока она не поняла, 
что ждет ребенка. Это было как гром среди ясного неба. Отец 
Тома – так назвала она своего мальчика – узнав о существова-
нии ребенка, просто исчез из жизни Иевы, сказав, что не готов 
стать отцом и завести семью. Но ребенка Иева все же оста-
вила. И вот теперь перед нами улыбчивый, жизнерадостный и 
шустрый малыш. 

Послеродовая депрессия: кто поможет? 
Сначала было очень тяжело психологически, но компания 

друзей и веселая жизнь помогли забыться. С мебелью и оде-
ждой помогли подружки. Иева получает различные социаль-
ные пособия и пытается как-то выжить, но это очень тяжело. 
Она признается, что не раз думала о самоубийстве, потому 
что жизнь кажется такой бессмысленной и слишком тяже-
лой. Особенно тяжело было после родов – казалось, что 
нет сил жить, никого не хотелось видеть. Врачи сказали, что 
это послеродовая депрессия. Подруги помогли Иеве и в этот 
раз. На мой вопрос, почему она не обращается за помощью 
в социальный отдел, Иева отвечает, что боится: а если при-
дут и отберут ребенка?.. К тому же, там она уже была, но 
поддержки и желания войти в положение там не дождалась. 
Больше всего Иева боится, что ее могут разлучить с сыниш-
кой, ведь Том для нее – единственная отрада. Я поинтересо-
валась, была ли ей предложена в больнице помощь социаль-
ного работника или психолога в этой сложной ситуации. По 
словам Иевы, этого не произошло, хотя такая помощь была 
бы очень кстати. 

Как в Вентспилсе в родильном отделении оказывает-
ся помощь тем молодым мамам, у которых наблюдается 
послеродовая депрессия? Как помогают пережить повы-
шенный стресс тем мамам, у детей которых в результате 
родов или врожденной патологии возникло тяжелое забо-
левание, функциональные нарушения? 

Этот вопрос я задала доктору С. Гурьянову, заведующему 
гинекологическим отделением Вентспилсской больницы, на 
одном из мероприятий, организованных самоуправлением 
для молодых мам. По его словам, это действительно актуаль-
ный вопрос. Было бы очень хорошо, если бы в больнице был 
психолог или социальный работник, который мог бы оказать 
помощь на месте и координировал бы эти вопросы. В таких 
кризисных ситуациях важно оказать помощь незамедлитель-
но, а не значительно позднее, когда мать с новорожденным 
уже дома. От того, каково психоэмоциональное состояние 
мамы, зависит количество и качество молока, а это важные 
моменты в кормлении грудничка. Сколько таких женщин, кото-
рые не справились со своим психоэмоциональным стрессом, 
послеродовой депрессией и в результате потеряли молоко? 
А ведь ничего более ценного, чем материнское молоко, для 
грудного ребенка не существует. 

Специалист по связям с общественностью социальной 
службы возразила: в больнице такой работник имеется, – 
чему доктор Гурьянов был очень удивлен, поскольку в своем 
отделении такового не замечал. Позднее выяснилось, что 
социальный работник есть в паллиативном отделении боль-
ницы, но его помощь не предусмотрена в описанной нами 
ситуации.

НУЖНО ОРГАНИЗОВАТЬ ОСОБЫЕ 
ГРУППЫ ДЛЯ МАМ 

В среднем 10 новорожденных в год появляются на свет с 
врожденными заболеваниями, функциональными наруше-
ниями или травмами, полученными в ходе родов. Для моло-
дой матери это очень большой стресс. Два года назад на гип-
нопсихотерапию записалась одна из таких мам. У ее новоро-
жденной дочери были тяжелые функциональные и психиче-
ские нарушения. Она не выдержала и отдала свою малышку в 
дом малютки. Но начала чувствовать себя еще хуже, ее душа 
рвалась на части. Так она оказалась у меня на психотерапев-

Вентспилс – город, дружественный всем 
малышам, но для малыша мама – весь его мир!
В рамках акции «От сердца к сердцу 
в Вентспилсе» в этот раз мы пообща-
лись с четырьмя молодыми мамами. 

тических сессиях. Сейчас ребенок снова с мамой и папой. 
Молодая семья борется за здоровье малышки. 

Я думаю, социальный работник в больнице мог бы стать 
помощником не только в родильном отделении, но и во мно-
гих других. Но для молодых мам в социальной службе нужно 
создать программу по поддержке, которая включала бы не 
только индивидуальные консультации специалистов, но и лек-
ции, а также формирование различных групп поддержки. 

После одной из моих публикаций в «Фейсбуке» мне напи-
сала одна из молодых матерей – Иева Юрова, которая не так 
давно была вынуждена покинуть родной Вентспилс по причи-
не известных социальных условий. Она пишет: «Только что 
прочитала вашу публикацию о молодых матерях и будущих 
родителях. И у меня, как матери двоих детей, которые растут 
вдалеке от Латвии, есть предложение, которое, на мой взгляд, 
достойно внимания и актуально в Латвии: уделять большее 
внимание дородовым курсам и т. п. Во всем мире сейчас чаще 
приходится слышать словосочетание «послеродовая депрес-
сия», в Дании этому уделяется большое внимание, об этом 
говорится перед родами, но тем не менее депрессия прихо-
дит незаметно, и от нее не застрахована даже наилучшим 
образом подготовленная молодая мама. В Дании как одно 
из возможных решений проблемы используется создание так 
называемых «групп для матерей после родов», где молодые 
мамочки могут вместе со своими малышами встречаться с 
определенной периодичностью (в зависимости от самоуправ-
ления), выпить чашечку кофе и поделиться своими радостя-
ми и горестями. В Латвии существуют подобные клубы, но, 
насколько я понимаю, они не финансируются самоуправле-
нием и доступны только тем, у кого доходы это позволяют, 
но, я считаю, у каждой мамочки должна быть такая возмож-
ность! В Дании такой группой руководит профессиональная 
медсестра по уходу за ребенком, доула или просто мамочка, 
у которой есть опыт в уходе за ребенком. На встречи пригла-
шаются специалисты, например, стоматологи, физиотерапев-
ты, обсуждаются вопросы, актуальные как для матерей, так и 
для детей. Всегда есть пенсионеры-волонтеры, 2-3 человека, 
которые помогают присмотреть за малышами и дают передох-
нуть молодым мамочкам, которые в это время могут выпить 
чашечку кофе и пообщаться. Там есть мягкие коврики, на 
которых малыши могут поиграть с пожертвованными игрушка-
ми или просто полежать, поскольку такие группы посещают, в 
том числе, мамочки с 1-2-месячными малышами. И не имеет 
значения цвет кожи, уровень доходов или то, откуда ты родом, 
нас ненавязчиво интегрируют в общество, и мне, как иностран-
ке, очень приятно изучать датские традиции в области культу-
ры и воспитания детей. Мы поем датские детские песни, так 

малыши готовятся к садику. 
Обмениваемся детской оде-
ждой и т. п. Это очень хоро-
шая идея, и самое главное – 
здесь это работает! Разве не 
было бы замечательно, если 
бы в Латвии было создано 
что-то подобное?» 

Такое сердечное пись-
мо и прекрасное предложе-
ние. У нас в Вентспилсе есть 
лекции для будущих мамо-
чек, но это платное меро-
приятие. В некоторых само-
управлениях финансируются 
школы будущих родителей и 
клубы для мамочек с малы-
шами. Я надеюсь, что ког-
да-нибудь так будет и у нас в 
Вентспилсе. 

СОЦИАЛЬНЫЕ ДОМА – 
БОЛЬШОЕ ПОДСПОРЬЕ 

То, о чем рассказала наша 
вторая гостья, молодая мама 
Сигита, тоже представляет 
собой безрадостную картину. 

Сигита не может позволить себе снимать квартиру, поэтому 
живет со своей семьей у матери. 11 человек в однокомнатной 
квартире. Она обращалась в квартирный отдел, но безрезуль-
татно – если у молодой матери нет статуса малообеспечен-
ной, то ей нельзя ничем помочь. Она должна сама снимать 
квартиру и копить деньги на собственную квартиру. У Сигиты 
трое малолетних детей – значит, это многодетная семья, то 
есть признаваемая в государстве социально малозащищен-
ной. Такая семья могла бы претендовать на социальную квар-
тиру, если бы в городе таковые имелись. Этот вопрос актуа-
лен для многих молодых семей в Вентспилсе. Неоднократно 
беседуя с людьми в ходе благотворительных акций, мы убе-
ждались, что решение вопроса социального жилья жизнен-
но необходимо для вентспилчан. Это было бы прекрасной 
помощью молодым семьям со стороны самоуправления. 
Еще лучше было бы, если бы самоуправление могло пред-
ложить молодым семьям квартиры в новостройках, как в Риге 
и Валмиере. Одна из молодых матерей поинтересовалась: 
«Разве строятся новые социальные дома?» Конечно, у нас 
есть прекрасные примеры в Риге, Болдерае, где построены 
уже 4 социальных дома со встроенной кухней и сантехникой, и 
еще три дома планируется построить в этом году. Социальные 
квартиры – это не трущобы и не только для неблагополучных 
семей, как думают многие вентспилчане. Социальные кварти-
ры предназначены для социально малозащищенных людей, 
которые по различным причинам оказались в сложной ситуа-
ции, в том числе, и для молодых семей. 

Еще сложнее с теми молодыми семьями, которые в поис-
ках работы перебрались сюда из маленьких городов и селе-
ний. «Я задекларирована в другом месте, в Вентспилсе мы с 
мужем и сыном снимаем квартиру», – рассказывает Лаймдота. 
Обычно семья арендует квартиру только до 1 июня, а потом 
до 1 сентября они живут где придется, порой под открытым 
небом в палатке. Какое-то время Лаймдота жила у родствен-
ников, пока нашла хозяйку квартиры, готовую сдать ее на дли-
тельный срок. Но хозяйка не разрешает декларироваться в 
съемной квартире, поэтому возникают трудности с оформле-
нием статуса малообеспеченных и с садиком для ребенка. В 
очереди в детсад стояли неполных два года. Возвращаться в 
село нет смысла, поскольку там для мужа нет работы. Так и 
живет семья Лаймдоты в Вентспилсе, выживая только на зар-
плату мужа, которая немногим более 400 евро. 

САМОУПРАВЛЕНИЕ ДОЛЖНО ПОМОЧЬ!
В рамках программы «Вентспилс – город, дружественный 

малышам» специалист по связям с общественностью соци-
альной службы рассказала о социальной поддержке и ново-
введениях в этой сфере для молодых матерей. И… это вновь 
только послеродовое пособие, которое женщина получает 
после родов. И все. 

Помню случай, который произошел несколько лет назад, 
когда самоубийство пыталась совершить мать двух несовер-
шеннолетних детей. Сколько таких случаев еще нам нужно, 
чтобы прийти в себя и что-то изменить? 

Социальная работа – это не только пособия! Социальная 
работа – это широкая организация различных психосоциаль-
ных услуг, созданные соответствующие программы, в которых 
представлен алгоритм высококвалифицированной социаль-
ной работы. 

Вентспилс – город, дружественный всем малышам, но 
для малыша весь его мир – это мама, здоровая, спокойная и 
ласковая! Позаботимся еще больше о наших малышах и их 
мамах, чтобы Вентспилс действительно стал дружественным 
всем малышам!  

Анжелика Юршевица

Социально 
малозащищенная 
семья могла бы 
претендовать на 
социальную квартиру, 
если бы таковая была  
в городе.
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В Вентспилсе эта структура продолжала 
действовать и сохранила коммунистический 
стиль работы, считая свои решения не 
подлежащими обсуждению и критике.

В издательстве «Лауку Авизе» вышла новая книга Гиртса Валдиса Кристовскиса – «Pieskāriens» («Прикосновение»). Это 
автобиографический рассказ о силе воли молодого инженера, которая не позволила ему сломаться под давлением КГБ, 
о борьбе его семьи с режимом, чтобы было возможно остаться верными ценностям свободной Латвии. Книга является 
посвящением его семье, вентспилчанам и всем, кто боролся за независимость Латвии во времена Атмоды. 

Гиртс Валдис Кристовскис издал автобиографическую 
книгу о временах Атмоды в Вентспилсе

П раздничное мероприятие по случаю выхода в 
свет книги состоится в субботу, 27 мая, в 11.00 в 
Вентспилсском бизнес-центре по ул. Остас, 23. На 
встрече автор поделится своими воспоминаниями 
и рассказами его предков о влиянии «режима» на 

жизнь в его родном городе Вентспилсе, о том, как они осмели-
лись не подчиниться «режиму», а также все заинтересованные 
приглашаются побеседовать о латвийских ценностях и поде-
литься своими воспоминаниями о «режиме» в Вентспилсе. 

«Pieskāriens» – это литературный автобиографический рас-
сказ о вызовах, с которыми столкнулся молодой инженер и 
спортсмен в Вентспилсе во времена горбачевской гласности 
с весны 1985 года до периода основания Народного фронта 
Латвии. 

Наброски книги были сделаны три десятка лет назад. В 
период 1985–1986 гг. автору пришлось выдержать психологи-
ческое давление со стороны работников Вентспилсского отде-
ления КГБ ЛССР с целью вынудить его сотрудничать с этим 
репрессивным учреждением оккупационной власти в Латвии. 

Во второй части книги описывается вступление авто-
ра в Вентспилсское объединение литераторов в 1987 году, 
что постепенно переросло в борьбу против деградации 
Вентспилса и за оздоровление экологической среды в горо-
де. Третья часть посвящена формированию общественной 
организации «Вентспилсский Клуб защиты среды» и ее веду-

щей роли в лавинообразных процессах Атмоды в Вентспилсе. 
Начало им положило участие 12 000 вентспилчан в демон-
страции 5 июня 1988 года, что после каскада политиче-
ских мероприятий на протяжении лета привело к созданию 
Народного фронта Латвии в Вентспилсе. 

В послесловии к книге «Pieskāriens» раскрыты факты о 
вентспилсских 15-16-летних молодых людях, которые в 1946 
году создали Латвийскую национальную молодежную органи-
зацию, и их учителях, их судьбах. Эти молодые люди рисова-
ли плакаты и издавали журнал «Klases balss», призывавшие 
бороться за независимость Латвийского государства. После 
разгрома школьной организации сопротивления в июне 1946 
года Военный трибунал СССР ряду школьников и учителей 
присудил лишение свободы сроком на 5–10 лет, и они были 
отправлены в места отбывания наказания СССР. 

Это уже вторая книга автора, выпущенная в издательстве 
«Лауку Авизе». В марте нынешнего года состоялась презен-
тация книги Гиртса Валдиса Кристовскиса «Ielauzties NATO» 
(«Ворваться в НАТО»), в которой повествуется о том, что на 
протяжении более чем пяти лет Латвийскому государству 
удалось сделать в сфере обороны и иностранных дел, чтобы 
добиться вступления Латвии в НАТО в 2004 году. Книга автора 
– уникальное свидетельство того, как люди своим самоотвер-
женным трудом способствовали свершению одного из важ-
нейших событий в современной истории Латвии. 

(Продолжение. 
Начало в № 11.) 

23 сентября 1989 года 
на 2-й конференции 
Вентспилсского отделения 
НФЛ председателем прав-
ления края был избран 
Гиртс Кристовскис. Было бы 
лишь логично и справедли-
во, чтобы люди, которые в 
течение почти двух лет под-
чиняли свою жизнь интере-
сам общества, вкладывали 
силы, время и личные сред-
ства в организацию вышеупо-
мянутых мероприятий, после 
реформы самоуправлений 
стали бы выражать интере-
сы своего города и проклады-
вать дальнейший путь. 

После 18 декабря 1989 
года казалось, что так оно 
и будет; впервые за более 
чем 50 лет в Вентспилсский 
Cовет народных депутатов, 
то есть самоуправление, 
кандидаты были выдвинуты 
действительно демократиче-
ским путем. В выборах при-
няли участие 27 084 вент-
спилчанина, то есть 71,7% 
от имеющих право голоса. 
С большим преимуществом 
в выборах победили кан-
дидаты, выдвинутые НФЛ, 
среди которых были наибо-
лее активные члены КЗС – 
Гиртс Кристовскис, Бруно 
Юршевицс, Лаймдота Селе, 
Дайна Гасанова, Бригита 
Спила, Юрис Игарс, Айварс Загорскис, 
Хельги Даубаре, Айнарс Озолиньш и мно-
гие другие.  

ДЕПУТАТЫ НФЛ И ГОЛОСОВАТЕЛЬНАЯ 
МАШИНА

11 января 1990 года состоялось 1-е засе-
дание 1-й сессии Вентспилсского городско-
го Cовета народных депутатов 20-го созы-
ва. Нужно отметить, что среди выдвинутых и 
избранных от компартии и интерфронта было 
много руководителей и ведущих специали-
стов портовых предприятий, которые совер-
шенно не были заинтересованы в том, чтобы 
прервать перевалку ядовитых (калийная 
соль, нитрил акриловой кислоты) и взрывоо-
пасных веществ. Однако на основании заклю-
чения экспертной комиссии под руководством 

Как закладывали основы благосостояния Вентспилса

академика АН ЛССР Риты Кукайне, трубопро-
воды нитрила акриловой кислоты, или НАК, 
были опломбированы, и его перевалка прер-
вана. Уже во время первой сессии Лембергс 
в своей речи пояснял: Москва пригрозила 
тем, что, если в Вентспилсе будет прервана 
перевалка НАК, то не будет осуществляться 
поставка из Саратова 3,5 т искусственного 
волокна для Огрского трикотажного комби-
ната, в свою очередь, В. Бресис (в то время 
председатель Совета министров) предупре-
ждал, что будет прервана поставка сырья для 
Слокской бумажной фабрики, а значит, ЛССР, 
по сравнению с предыдущим годом, недопо-
лучит 2/3 оберточной бумаги. 

Вновь избранные депутаты к своим обя-
занностям относились очень серьезно, они не 
желали быть только голосовательной маши-

ной, а считали своей обя-
занностью углубленно изу-
чать все вопросы прежде, 
чем принять решение. Члены 
исполкома и работники аппа-
рата были неприятно удив-
лены этим; в предыдущий 
период механизм голосова-
тельной машины работал без 
сучка и задоринки: из числа 
избранных в совет депутатов 
выбирался состав исполкома 
(за этот список совет голо-
совал без обсуждения), все 
решения готовил сам испол-
ком, затем их для виду про-
пускали через депутатские 
комиссии, а во время сес-
сий депутатская масса после 
формальных, предваритель-
но согласованных дебатов 
просто поднимала руки «за». 
Решение принято! Однако у 
большинства нового депутат-
ского корпуса было иное мне-
ние; за плечами был двухлет-
ний опыт работы в нефор-
мальных организациях, зна-
ния и убеждения.  В связи с 
чем вскоре начались вначале 
скрытые, затем откровенные 
разногласия между демо-

кратически избранным депутатским боль-
шинством, председателем Совета народных 
депутатов Бруно Юршевицем и городским 
исполкомом (в прежнем составе), которым 
руководил Айварс Лембергс. 

СУДЬБОНОСНАЯ ОШИБКА 
И КОММУНИСТИЧЕСКИЙ СТИЛЬ

Здесь нужно добавить, что фракция 
НФЛ (в которой были, в том числе, члены 
КЗС, Латвийского национального движения 
за независимость – LNNK и Гражданского 
комитета), полагаясь на ранее провозгла-
шавшийся фактор сотрудничества, согласи-
лась голосовать за прежний состав испол-
кома (Лембергс, Заланс, Эглис, Пастаре, 
Витолиньш, Траутмане, Киплокс, Лама, 
Лущенко, Мачтамс (председатель рыболо-

вецкого колхоза «Красный маяк»), Римарс 
(начальник порта), Мелнгалве (редактор 
«Ventas Balss»). Позднее стало ясно, что это 
было роковой ошибкой. Как в своей книге 
«Тени над Вентспилсом» (речь идет о пер-
вой книге с таким названием, которую после 
соответствующего давления сам автор изъял 
из торговли и даже из библиотек, за исключе-
нием Национальной библиотеки, где можно 
найти, наверное, единственный экземпляр) 
писал депутат Верховного Совета, журналист 
Вилис Селецкис: «Кроме того, даже самые 
умные и дальновидные (имеются в виду пред-
ставители Народного фронта. – Прим. авт.) 
еще не умели маневрировать, им были чужды 
закулисные сделки, интриги, хитрость и мно-
гое другое из того арсенала, который умело 
использовали спецы номенклатуры и без 
которого трудно одержать победу во время 
политической борьбы». 

Депутаты от фракции НФЛ в Лиепайском 
Совете народных депутатов, будучи с визитом 
в Вентспилсе, рассказывали, что лиепайчане 
сразу приняли решение: нельзя допустить 
сохранения власти старых структур, посколь-
ку эти исполкомы состояли из должностных 
лиц, которые были выдвинуты во времена 
партократии с благословения компартии. Как 
показали дальнейшие события, в Вентспилсе 
эта структура продолжала действовать и 
сохранила коммунистический стиль работы, 
считая свои решения не подлежащими обсуж-
дению и критике, а себя – истиной в послед-
ней инстанции. Уже не говоря о корпоратив-
ных, а возможно, и другого рода связях между 
членами бывшего исполкома, они, конкретно 
Лембергс, получили собственный «рупор», то 
есть свой голос на страницах газеты, которой 
руководила Э. Мелнгалве. Несмотря на то что 
в 1988-м и 1989 годах Мелнгалве позициони-
ровала себя как редактора прогрессивной, 
настроенной против коммунистической дикта-
туры газеты, в том числе, и поддерживающей 
НФЛ, после выборов в Совет народных депу-
татов ее позиция изменилась, и свою роль 
здесь сыграло то, что на выборах по 37-му 
округу Мелнгалве проиграла в конкурентной 
борьбе с молодым специалистом комбината 
«Ventspils koks» Блумбергсом.  

(Продолжение следует.)
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еще только год назад критиковал всё нацио-
нальное. Потом выкрикивали фамилию дру-
гого руководителя коммунистов «Вагриса, 
Вагриса!». Мне тогда пришла на ум кра-
мольная мысль - неужели все эти люди в 
Межапарке сейчас начнут также кричать: 
«Зукулиса, Зукулиса, Зукулиса»? Хотя следу-
ет сказать, что Станислав Зукулис в то время 
был председателем КГБ Латвийской ССР…  
Чувство неудовлетворенности уменьшил тот 
факт, что тогда выступить всё же смогли 
Мара Залите и Иева Акуратере, некото-
рые диссиденты – Юрис Зиемелис и Юрис 
Добелис. 

- В книге упомянута и ваша мама, кото-
рая в своё время участвовала в движении 
антисоветского сопротивления… 

- Да, мама после войны работала в органи-
зации Латвийской национальной молодёжи, 
в которой объединилась молодёжь несколь-
ких школ Вентспилса. Мама, которой в то 
время было только 16 лет, в 1946 году рисо-
вала антисоветские плакаты и писала призы-
вы не вступать в комсомол, которые распро-
странялись в Вентспилсе. К сожалению, эти 
детали я узнал больше чем через десять лет 
после её смерти. Год назад я принимал уча-
стие в мероприятии в Угале, в лесах Зуру, где 
находится Дзелзкалнское кладбище Лесных 
братьев.  Там председатель Вентспилсского 
общества репрессированных лиц Велта 
Краулере и руководитель Вентспилсского 
общества движения национального сопро-
тивления Албертс Гутманис рассказали мне 
интересные детали о сопротивлении вент-
спилсской молодёжи советской власти. Это 
вызвало у меня чувство, что борьба ценно-
стей моих, мой матери и всего рода против 
различных институций репрессивной власти 
СССР достойны одной книги.  

Стоит добавить, что сам я знал только то, 
что мама, Астра Кристовска, иногда упомина-
ла своих товарищей, осужденных Военным 
трибуналом СССР, и что она по счастливой 
случайности спаслась. И одним из этих осу-
жденных был именно Албертс Гутманис.  Я 
узнал об этом только сейчас, в мае 2016 года, 
в памятном месте на Дзелзкалнском клад-
бище лесных братьев.  В советские годы он 
был моим коллегой по работе в SRAU, одна-
ко об этих вещах в то время никогда и ниче-
го не говорили. И вот теперь я спросил: «Как 
так получилось, что тебя, Алберт, осудили на 
десять лет, а мою маму не осудили?». На что 
он ответил: «Мы её не сдали». Оказывается, 
моя мама на пишущей машинке Алберта 
печатала антисоветские тексты. Она рисо-
вала и плакаты, которые призывали в 1946 
году отмечать государственный праздник в 
Вентспилсе 15 мая! Эти нарисованные моло-
дёжью плакаты фигурировали в деле в каче-
стве вещественных доказательств. Когда аре-
стовали одного из членов организации него 
в кармане нашли неполный список с имена-
ми тех людей, которые являлись членами 
движения сопротивления.  По случайности 
имени мой матери там не было.  Осудили тех, 
кто был в этом списке, включая двух мами-
ных одноклассниц из Вентспилсской 1-й гим-
назии. Маму тоже вызвали на трибунал, но 
в качестве свидетеля. Все те, кого осудили, 
включая Алберта, её не выдали. Это фанта-
стика, какое взаимное доверие было среди 
этих молодых людей… Какому-нибудь исто-
рику определенно стоило бы серьёзно изу-
чить эту уникальную историю вентспилсской 
патриотической школьной молодёжи. Жаль, 
что во времена Атмоды так и не нашлось 
времени обо всём этом с мамой поговорить… 
Этим и заканчивается книга “Pieskāriens». 
Получается, что писать книгу я начал более 
30 лет назад, и после нескольких десятиле-
тий лежания в столе книга закончена весной 
этого года.   

- Если перейдём от книги к временам, 
когда в Вентспилсе вы боролись за эколо-
гию, помните ли вы с тех времён товари-
ща по имени Айварс Лембергс? 

- Когда после окончания института я при-

ехал в Вентспилс, кажется, 
он был вентспилсским функ-
ционером компартии, кото-
рый занимался идеологиче-
скими вопросами. Сколько я 
слышал, в то время он был 
активным атеистом, борцом 
против вредоносности церк-
ви.  Помню его как мужичка 
с маленькой серой шляпой 
на голове – таким был в то 
время признак функционера 
компартии. Вид был доста-
точно комичный. Наши доро-
ги не пересекались. Потом он 
из Вентспилса пропал, то есть 
сбежал в Центральный коми-
тет Коммунистической партии 
в Риге.  

Летом 1988 года, когда 
напряженности Атмоды не 
выдержал председатель 
исполнительного комитета 
того времени Язепс Марнауза, 
для участия в памятном меро-
приятии возле Вентспилсской 
станции 23 августа, органи-
зованном Вентспилсским 
клубом защиты среды, в 
качестве выступающего был заявлен и А. 
Лембергс.  Городской исполнительный коми-
тет тогда запретил нам открыть памятную 
плиту в память о тех вентспилчанах, чей пол-
ный страданий путь в 1941 и в 1949 годах 
начался именно с Вентспилсской железно-
дорожной станции.  Однако Лембергс так и 
не появился. И всё же вскоре, осенью 1988 
года он появился в Вентспилсе у накрытого 
Вентспилсским клубом защиты среды и наро-
дофронтовцами стола… 

 - Следовательно, никаким борцом за 
свободу он в то время не был…

- Смешно говорить об этом. Он тогда был 
типичным функционером власти, который 
использует все возможности, чтобы возмож-
ности, чтобы получить власть в Вентспилсе.  
Вначале даже представился другом процес-
сов Атмоды в Вентспилсе на уровне митин-
гов. И так оно получилось, что мы, вентспил-
чане, организаторы процессов Атмоды, ему 
этот стол накрыли. Вентспилчане вышли на 
демонстрации еще за полгода до создания 
НФЛ.  Они рисковали, а не Лембергс!  Он 
получил сказочный подарок – разработан-
ную Вентспилсским клубом защиты среды 
резолюцию об оздоровлении экологической 
ситуации в Вентспилсе и об оздоровлении 
деградировавшей городской среды с при-
ложенными к ней 15 000 подписей тех, кто 
поддержал резолюцию! Где уж лучше плат-
форма для нового в то время председате-
ля исполнительного комитета А. Лембергса, 
чтобы в коридорах правительства Риги и 
Москвы получить возможность говорить об 
экологии Вентспилса и чтобы можно было 
говорить о валюте в Вентспилсе. Сейчас 
Лембергс всё это забыл и заявил о себе как 
о персоне, способствовавшей достижениям 
того времени! Это вопиющее неуважение ко 
всем тем 12 000 людей, которые по призыву 
Вентспилсского клуба защиты среды 5 июня 
1988 года вышли на демонстрацию и приня-
ли участие в самом впечатляющем в истории 
Вентспилса митинге!   

Истинное лицо Айварса Лембергса показа-
лось тогда, когда СССР выделил первые мил-
лионы валюты для улучшения экологического 
положения в Вентспилсе. Началось время их 
сокрытия и отсутствия отчётов а. Лембергса 
об их расходовании. Чтобы это оправдать, 
его союзница, в то время главный редактор 
«Ventas Balss» Э. Мелнгалве просто отмах-
нулась от вентспилчан: «Можно понять повы-
шенный интерес вентспилчан к мешку город-
ской валюты, но нигде и никогда не будет так, 
чтобы жители города и их друзья пошли бы в 
банк и смотрели, как заполняется или опорож-
няется мешок с валютой». 

Депутаты Вентспилсской думы от 
Народного фронта так никогда и не узнали, 
на какие цели и насколько эффективно их 
израсходовали в 1989 году. Всё было спрята-

но в отговорках, что освещение информации 
о денежном мешке, приведёт к тому, что Рига 
его отнимет или Москва не выделит. Говорят, 
что это могут быть те деньги, которые являют-
ся началом его личного достатка… 

- Как Лембергсу удалось так долго удер-
жаться в должности и приобрести такое 
влияние? 

- Ему присущи огромная ненасытность и 
нахальство. Он одновременно является руко-
водителем самоуправления и предпринима-
телем, руководит городом как своей ком-
панией, в которой не забывает щедро себя 
вознаграждать...

Когда в ноябре 1988 года Лембергс стал 
председателем исполнительного комитета, 
то он выступил с заявлением, что подни-
мет гласность в Вентспилсе на новый уро-
вень и по вопросам развития города всегда 
будет консультироваться с вентспилчанами.  
К сожалению, этого никогда не происходило 
в вопросах, когда под его руководством была 
приватизирована самая важная инфраструк-
тура Вентспилса.  Разве Лембергс делил-
ся в венстпилчанами замыслами о том, как 
лучше что-то приватизировать, как получить 
влияние, как это ему удалось? Чтобы сохра-
нить это влияние, хорошими были признаны 
все полезные для удержания власти методы, 
в том числе те, которые не имеют никакой 
связи с самоуправлением и правомерностью. 

- Вам Лембергс время от времени посвя-
щает различные нелестные замечания…

- Это не удивляет. Однако изумляет цинизм, 
с которым охаиваются политические про-
тивники, и то, какая машина создана   в 
Вентспилсе для удержания захваченной вла-
сти. Для примера упомяну то, что в последнее 
время Лембергс объявил меня агентом КГБ. 
К тому же настолько важным, что данные обо 
мне спрятаны в самой Москве. Это жалкие, 
оскорбляющие меня и клеветнические дей-
ствия.   Так предосудительно поступать ува-
жающему общество и практикующему чест-
ные соревнования руководителю города.  Но, 
видимо, так поступал бывший функционер 
компартии, которому в интересах Латвийского 
государства и интересах общества сам лично 
предложил возможность баллотироваться на 
выборах Верховного совета 1990 года от спи-
ска НФЛ. Вот это он забыл.       

- Действительно ли Вентспилс под руко-
водством Лембергса может называться 
городом с завтрашним днём? 

- Конечно, нельзя отрицать, что в 
Вентспилсе с советских времён произошли 
перемены.  И всё же следует напомнить, 
что в Вентспилсе в течение прошедших 30 
лет были доступны значительные средства, 
чтобы город несомненно был бы самым бла-
гополучным городом в Латвии. Однако этого 

не произошло.  Поэтому Вентспилс в послед-
ние тридцать лет больше отвечает статусу 
города неиспользованных и растраченных 
возможностей. 

К сожалению, за последние десять лет 
число жителей уменьшилось на 8 000. Значит 
для самолюбования нет оснований, если сом-
нительная методика позволяет объявить, что 
экспорт Вентспилса на одного жителя с 2002 
года вырос в 42 раза. Кажется, что по мне-
нию нынешнего хозяина города в Вентспилсе 
никакого производства и экспорта до этого 
вообще не было. Однако такие экономи-
ческие достижения на бумаге, созданные 
для самоудовлетворения, не годятся, если 
говорить о проблематике объёмах грузов в 
Вентспилсском порту. А также потому, что 
на них влияет не только геополитика, но и 
репутация руководства города.  Пребывание 
мэра города на скамье подсудимых в течение 
десяти лет бросает тень на весь город, влия-
ет на его конкурентоспособность и предпри-
нимательскую среду. У города бутафорский 
визуальный образ, которому часто не хватает 
чувства реальности, и где часто самому вент-
спилчанина отведена второстепенная роль. 
Если бы на первом месте был сам вентспил-
чанин, его благополучие, то экологическая 
ситуация, возникающие в процессе пере-
грузке нефти выбросы, необходимое для их 
уменьшения оборудование рекуперации отве-
чали стандартам мирового уровня.  Следует 
напомнить, что в таком случае на первом 
месте был бы сам вентспилчанин, его благо-
получие, и улучшение экологической ситуа-
ции предприятиям порта уже была выдвинуто 
в результате демонстрации Вентспилсского 
клуба защиты среды в 1988 году.    

- Скорее всего проблемы в городе соз-
даёт и желание Лембергса оценивать 
предприятия по носу…  

- К сожалению, такое мнение существу-
ет, и оно небезосновательно. Действительно 
большой проблемой являются отношения 
самоуправления, городского руководства и 
больших предприятий, которые работают в 
порту.  Следует напомнить, что это и самые 
большие налогоплательщики Вентспилса. 
Неспособность сотрудничать, длитель-
ная публичная критика стивидорных компа-
ний, уменьшение поддержки или осложне-
ние работы, что является результатом рабо-
ты Лембергса и удовлетворения его лич-
ного эго, существенно снижает репутацию 
Вентспилсского порта. В этом контексте сле-
дует говорить не только о транзитном бизне-
се, который приносит большие суммы, но и 
о недостаточности честной конкуренции на 
уровне малых и средних предприятий, где 
самоуправление имеет обыкновение созда-
вать различные препятствия. Нежелательные 
предприниматели просто ограничиваются, 
их работа затрудняется или же они просто 
вытесняются из деятельности в Вентспилсе.  

Можно гордиться динамикой производ-
ства Вентспилса, созданными 1400 рабочими 
местами, однако это достаточно скромно для 
30 лет, если знаем, что за последние 10 лет 
уехали 8000, для которых приемлемой рабо-
ты в Вентспилсе не было. И что делать доке-
рам, если в порту больше нет  работы? Он 
ведь не станет инженером ИКТ…, на что ори-
ентировано зона высоких технологий. 

Такое чувство, что развитие в городе про-
исходило как-то криво, так как не сбаланси-
ровано показное с практическими вещами. 
По-моему, миллионы Европейских фондов, 
которые думаны для улучшения среды, преж-
де всего нужно было бы направить на реше-
ние проблем теплоснабжения, энргоэффек-
тивности, разнообразие источников энергии, 
а не музыкальной школе и на приобретение 
дорогого органа. Конечно, это можно делать, 
можно радоваться самым дорогим салютам 
и самым дорогим фонтанам, однако если в 
течение 30 лет не обновлен жилой фонд, если 
молодым семьям не хватает квартир, если 
работающим в Вентспилсе из других регионов 
негде остаться, то приоритетно нужно было бы 
решать именно эти проблемы. Думая о разви-
тии Вентспилса в последующие четыре года, 
видим, что средства отведенные на предме-

Семья и Латвийское государство. 
Ценности и сила Г. В. Кристовскиса
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В ентспилсское самоуправление, несмотря на многолетние 
протесты жителей, планирует вблизи населенной террито-
рии Сталдзене строительство комплекса по переработке 
тяжелых углеводородов. Уже в 2010 году, когда руковод-
ство Вентспилсской думы решило расширить промыш-
ленную территорию Вентспилса до Сталдзене, жители 
высказали свои возражения и представили в думу 1303 
подписей, протестуя против этого замысла. К сожалению, 
Вентспилсская дума как тогда, так и сейчас выбрала игно-
рировать желания и потребности жителей, а в долгосроч-
ной перспективе – требования к их безопасности и сохра-
нению здоровья. 

С троить завод стоимостью приблизительно 1 млрд 
евро планирует ООО «Baltic New Technologies» 
– компания, принадлежащая зарегистрирован-
ным на Виргинских островах оффшорам, юри-
дический адрес которой находится на террито-

рии, принадлежащей Управлению Вентспилсского свободного 
порта. Эта компания заслужила скандальную славу уже в то 
время, когда Вентспилсская дума меняла территориальное 
планирование, предполагая около 200 га лесных угодий транс-
формировать в промышленную территорию «Ostas Mežs 1» и 
«Maurciems». 

По словам Ивара Ландманиса, в свое время организовавше-
го подачу подписей в Вентспилсскую думу против данной ини-
циативы, строительство завода по переработке тяжелых угле-
водородов угрожает как экологии, так и жизни людей: «Даже 
при использовании самых новых и надежных технологий произ-
водственные процессы подобного рода связаны с загрязнением 
окружающей среды и различными рисками, например, испаре-
ния химических веществ, угольная пыль, вероятные аварии на 
производстве, загрязнение грунтовых вод и т. д.» 

Сталдзене известно своим живописным берегом, примор-
ским озером Бушниеку и прекрасными сосновыми лесами. Это 
старинная деревня рыболовов, которая слилась с приморской 
природной средой и которую очень многие вентспилчане счи-
тают излюбленным местом отдыха. В свое время в Сталдзене 
планировалось развивать район частных домов, застраивая 
территорию и вокруг озера Бушниеку. По этой причине многие 
приобрели в Сталдзене земельные участки и строили там дома 
и дачи, некоторые даже начали небольшой бизнес, чтобы обе-
спечить туристам необходимые услуги. Однако теперь эта тер-
ритория будет подвергнута безвозвратным изменениям, а пре-
красная природная среда – уничтожена. К тому же, как говорит 
Иварс Ландманис, без обоснованных причин. 

Иварс Ландманис: Вентспилсское самоуправление 
жертвует лесом и здоровьем вентспилчан ради 
комплекса по переработке тяжелых углеводородов

«Промышленную территорию можно развивать в уже суще-
ствующих деградированных промышленных зонах, однако вме-
сто этого Вентспилсская дума выбрала вырубить лес, который 
создает естественный защитный барьер между населенными 
территориями и промышленной зоной, и деградировать место, 
которое находится в чрезвычайной близости к природному 
заказнику. Вырубка защитного барьера, или буферной зоны, не 
только приведет к увеличению уровня шума от промышленной 
зоны, но и ухудшит качество воздуха, а значит, качество жизни 
жителей Вентспилса», – говорит И. Ландманис, который, буду-
чи депутатом Вентспилсской думы, был исключен из Комиссии 
по развитию города по причине высказанных им возражений. 

Обычно такие заводы строятся вдали от населенных мест, 
но в случае с Вентспилсом строительство этого производствен-
ного комплекса приведет к уменьшению природного защитного 
барьера. На заводе будет производиться дизельное топливо, 
пропан, бутан, лигроин, соединения серы, аммиак, в результате 
чего планируется огромное количество сухих отходов. 

Как подчеркивает И. Ландманис, противники идеи не против 

В начале апреля свои двери распахнула благотворительная организация “Ventspils uzplaukumam” (дословно – «Для 
процветания Вентспилса»). Благотворительные проекты в нашем городе финансово поддерживаются на протяже-
нии уже многих лет. За это жители города могут быть поблагодарны ряду коммерческих предприятий, работающих 
в Вентспилсском Торговом порту, в том числе АО «Ventbunkers», АО “Baltijas ekspresis”, AО “Unifreight Logistics”, AО 
“Ventspils tirdzniecības osta”, AО “Kālija parks” и др. Ежегодно предприятия жертвуют часть своей прибыли, не распреде-
ляя дивиденды, а помогая тем, кому помощь наиболее необходима.

Инга Антане: «Предприниматели порта могут 
помочь, и мы будем помогать!»

Ч лен правления АО «Ventbunkers» и АО «Ventspils 
Tirdzniecības osta” Инга Антане искренне рада, 
что благодаря поддержке компаний, которые она 
представляет, жизнь многих людей, наконец, осве-
тил луч света. 

«Организация “Ventspils uzplaukumam” стала инструментом, 
с помощью которого можно быстро и эффективно оценить и 
направить  пожертвования наиболее оптимальным образом и 
именно туда, куда нужно», – говорит Инга Антане. – Мы хотим, 
чтобы Вентспилс стал городом, где нет места равнодушию к  
проблемам своих жителей, так что люди, которые нуждаются в 
помощи,  действительно ее получают. Предприятия, работаю-
щие в Вентспилсском порту, своими пожертвованиями доказа-
ли, что гуманизм и сострадание для них — не просто красивые 
слова. Когда люди действительно нуждаются в помощи, а соот-
ветствующие государственные и муниципальные структуры 
безразлично отворачиваются, мы помогаем. И будем помогать 
и в дальнейшем!».  

Хотя с момента официального провозглашения начала 
деятельности имя организации “Ventspils uzplaukumam”  про-
звучало в публичном пространстве  лишь в связи с некоторы-
ми соглашениями о сотрудничестве с Вентспилсскими обще-
ственными организациями, фактически реальный вклад в 
благотворительность компаний, работающих в Вентспилсском 
торговом порту,  гораздо шире. Это и помощь семьям, вос-
питывающим детей с особыми потребностями,  и помощь 
семьям в оказании экстренной медицинской помощи, и мно-
гое другое.

Инга Антане убеждена: предпринимателям, работающим в 
Вентспилсском порту, небезразлична судьба жителей города:

- Если в наших силах помочь, мы обязательно помогаем, и 
будем это делать впредь. Наша благотворительная организа-
ция работает во многих направлениях, однако все они имеют 
одну- единственную цель — чтобы Вентспилс действительно 
стал городом, где люди могут чувствовать себя счастливыми и 
уверенными в своем завтрашнем дне».

развития промышленности и предпринимательской деятель-
ности: «Мы выступаем не против развития завода, а против 
выбранной территории. Этот завод можно развивать на уже 
существующих деградированных территориях, которые нахо-
дятся намного дальше от населенных мест, например, там, где 
в советское время было начато, но не закончено строительство 
завода по производству метанола». 

Как в решениях Государственного управления окружаю-
щей среды, так и в Обзоре состояния окружающей среды уже 
несколько лет назад было указано, что строительство завода в 
этом месте и деградация лесных угодий окажет существенное 
негативное влияние на окружающую среду и состояние здоро-
вья жителей. Было также четко сказано о том, что недопустимо 
уничтожение определенных видов растений, чего невозмож-
но избежать, если на конкретной территории будет построен 
завод по химической переработке вышеупомянутых веществ. 
Несмотря на приведенные аргументы, развитие проекта по 
строительству завода поддерживается, а дума и ответственные 
службы делают вид, что не слышат возражений. 

ты роскоши, нужно направить на социальные 
нужды вентспилчан, в том числе на благопо-
лучие наименее социально защищенных вент-
спилчан и обеспечение качества жизни.   

- Если вы станете мэром Вентспилса, 
вы тоже планируете сидеть в этом кресле 
в течение 20 лет – как господин Лембергс? 

- О сроках я вообще не думаю. В настоя-
щее время важно внести изменения в стиль 
руководства города и изменить ощущения и 
имидж города. Это можно сделать быстрее, 
чем многие думают. Вентспилс должен быть 
динамичным, современным городом, горо-
дом, имеющим определенное значение в 
регионе Балтийского моря, и с хорошей репу-

тацией. Руководитель города не должен нахо-
диться на скамье подсудимых за наруше-
ния, возникшие при исполнении обязанностей 
мэра, и не способный устранить многочислен-
ные ситуации конфликтов интересов.  Если 
основой этого является пребывание в долж-
ности в течение30 лет, то это время прав-
ления следует прекратить. Его нельзя прод-

левать на очередной срок.  Также и потому, 
что такие сроки пребывания у власти ведут к 
стагнации, к влиянию узких групп интересов 
и уродливой конкуренции, к коррупции. Всех 
этих признаков в Вентспилсе предостаточ-
но. Вентспилчане, подумайте именно об этих 
аспектах, делая свой выбор на приближаю-
щихся выборах. 
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Качественное образование сегодня, более 
чем когда-либо прежде, является ключом к 
достижениям каждого человека в будущем. 
Если мы хотим предлагать вентспилчанам 
действительно включающее, доступное 
для всех, качественное образование, соот-
ветствующее требованиям рынка труда, 
нам еще многое предстоит сделать. 

Врученные в торжественной обстановке золотые и серебряные знаки отличия с логоти-
пом компании, сердечные слова, полные уважения и благодарности, от председателя 
правления Валерия Пашуты  и члена правления Инги Антане, – так акционерное общество 
“Ventspils Tirdzniecības osta” чевствовало своих многолетних работников – обслуживаю-
щий персонал порта.

Актуальные вопросы в сфере образования в Вентспилсе

З акон об образовании определяет, 
что право на образование имеет 
каждый гражданин Латвийской 
Республики. 

Но, к сожалению, например, 
для детей с особыми нуждами в Вентспилсе 
зачастую это пустой звук, поскольку многим 
молодым людям с достаточно тяжелыми 
проблемами здоровья приходится отказы-
ваться от получения образования или полу-
чать его с большим трудом. Эти и другие 
проблемы были выявлены во время дискус-

сии, состоявшейся во время встречи вент-
спилчан с кандидатами в депутаты из объ-
единенного списка: Эдвардом Ратниексом, 
Гитой Ревалде и Виго Свикекалнсом. 

Одна из присутствовавших женщин рас-
сказала о своем ребенке, у которого перио-
дически возникают проблемы со здоровьем. 
Школа с удовольствием избавилась бы от 
проблемных детей; если складывается слож-
ная ситуация, детей предлагают отправлять 
в вечернюю школу. Опыт большинства таков: 
если начать протестовать против происходя-
щего, родители могут восприниматься как 
враги. Упоминалась и проблема наркоти-
ков. Эта тема вообще табуирована. Об этом 
говорить нельзя! Иначе можешь быть уволен 
с работы. Обсуждалась и проблема низкого 
материального достатка в некоторых семьях. 

Понятно, что эти вопросы невозможно 
решить за один день! Самое главное – рас-
крыть глаза и признать существование про-
блем, а также разработать план мероприя-
тий для их решения. Наболевшие вопросы 
совершенно определенно нельзя решить, 
если делать вид, что их не существует. 
Вентспилчане переживают, что в школах нет 
бесплатных обедов. Вентспилс – дорогой 
город, не у всех хватает средств. В дискус-
сии поддержку получило предложение обе-

спечить бесплатные обеды всем учащим-
ся основной школы. Не выдерживает ника-
кой критики утверждение, что такую помощь 
жители не оценят. Тем, кому приходится эко-
номить каждый цент, такая поддержка при-
шлась бы очень кстати. Каждый школьник 
заслуживает быть накормленным.

Что касается профессионального и выс-
шего образования, прозвучало предложе-
ние улучшить качество подготовки, посколь-
ку редко кто из молодых специалистов может 
сразу начать работать. Предпринимателям 
приходится потрудиться, чтобы дополни-
тельно обучить молодых специалистов. 
Было высказано мнение, что главная зада-
ча самоуправления – создавать мотивацию 
для обучения, а также прозвучала мысль о 
необходимости поддержки со стороны само-
управления для тех, кто остается работать в 
Вентспилсе. 

Эдвардс Ратниекс призывает думу обе-
спечить молодежи возможности проводить 
свободное время в городе, он обратился в 
Вентспилсскую городскую думу с этой ини-
циативой. В своем заявлении, обращенном 
к думе, он призывает самоуправление про-
явить больший интерес к возможностям раз-
влечения и проведения свободного времени 
вентспилсскими жителями, особенно моло-

дежью, ограничив в городе открытие мест, 
в которых можно играть в азартные игры. 
Игровые залы являются основой разруше-
ния семьи.  Зависимость от азартных игр 
может создать и создаёт у жителей финан-
совые трудности. Количество игровых залов 
пропорционально возможностям развлече-
ний в Вентспилсе достаточно значительное, 
они находятся почти на всех главных улицах 
Вентспилса и даже на окраине города.  С его 
точки зрения, в городе необходимо подумать 
не только о молодёжи, но также и о тридца-
тилетних и сорокалетних жителях, чтобы 
и им было где содержательно проводить 
свободное время. Очень хорошо, что есть 
спортивные сооружения, однако молодёжи и 
людям иного возраста необходимы и другие 
возможности проводить свободное время. 
Существенный вклад в развитие идей внес-
ли бы молодые предприниматели со свои-
ми замыслами.  Они должны иметь возмож-
ность свободно работать. 

Думе необходимо заинтересовать и под-
держать предпринимателей, особенно моло-
дых, в создании мест развлечения, где были 
бы представлены содержательные, мотиви-
рующие, интересные возможности провести 
досуг для людей любого возраста и социаль-
ных групп. 

Чествованы многолетние работники
“Вентспилсского Торгового порта”

“Я горжусь нашим коллективом,” подчер-
кнул, обращаясь к присутствующим, Валерий 
Пашута. – “ВТП – это не только глубоково-
дные причалы, технологическое оборудо-
вание и железнодорожные пути. Главное 
здесь – ежедневный слаженный труд наших 
людей, всего нашего коллектива. Именно 
это, в конечном итоге, определяет, насколь-
ко успешной и эффективной будет деятель-
ность компании в целом.  Отличительные 
черты нашего персонала – опыт, професси-
онализм и многогранность. Наших работни-
ков знают и уважают не только в Латвии,  но 
и на международном рынке транзита.   Наша 
традиция, которой уже двенадцать лет – это 
один из способов выразить огромную благо-
дарность нашим людям за многие годы их 
добросовестного и самоотверженного труда 
на благо Вентспилсского Торгового порта.”

 “Вы, отдавшие этой работе по десять, 
двадцать, а кто и по сорок и даже больше 
лет, вы – основа, опора нашего предприя-
тия. Вы – соль земли. А точнее – соль этого 
моря,” сказала в своей поздравительной 
речи Инга Антане. Она не скрывала, что уже 
с первых дней работы в ВТП поняла, что 
в порту работают особенные люди: “Нигде 
до сих пор не встречала людей, настолько 
надежных, настолько преданных своей рабо-
те и своему предприятию!”

“Порт переживал разные времена. Были 
взлеты и падения, но никакие бури и кри-
зисы не смогли сломить работающих здесь 
людей. Механик по механизмам Леонид 
Корольков работает в порту уже 45 лет. Меня 
еще на свете не было, когда начался его тру-
довой путь в порту. Тальманы  Зоя Оскирко и 

Людмила  Вераксо в порту работают уже  40 
лет. Такая долгая трудовая жизнь достойна 
восхищения. И я склоняю голову перед вами 
всеми!” – сказала И.Антане.  

Леонид Корольков заметил, что на самом 
деле в порту он поработал целых 48 лет  – 
пришел сюда работать слесарем букваль-
но со школьной скамьи. В то время в порту 
были еще централизованные слесарные 
мастерские.  Леонид вспоминает, что  пона-
чалу работал сменным механиком,  затем — 
в отделе механизации, потом ремонтировал 
портальные краны, а сейчас ремонтирует 
погрузчики и экскаваторы. Леонид утвержда-
ет, что рабоать в общем-то нетрудно — при 
условии, если знаешь, что и как делать,  а 
уж за четыре десятка лет он уже успел изу-
чить все механизмы до последнего винтика. 
На вопрос о том, что  изменилось в порту за 
эти годы, Леонид, смеясь,  говорит: «Раньше 
мы были молодые, а теперь уже по старше». 
И добавляет — уже всерьез — что рань-
ше,  по сравнению с нынешними временами,  
номенклатура грузов была очень большой. 
В остальном – работа как работа. И если бы 
сегодня снова пришлось выбирать, куда идти  
работать, он снова, как почти полвека назад, 
выбрал бы порт.  

Taльман Зоя Оскирко в ВТП проработала 
40 лет, и за это время через ее руки прошли 
самые разные грузы – были и фрукты (цитру-
совые), и оборудование, как кокс, и ядохими-
каты, и, конечно же, уголь. Зоя вспоминает, 
что первые пять лет работала тальманом, 
затем 25 лет техником – оператором, а потом 
снова вернулась к профессии тальмана. На 
вопрос о том, как ей удалось так долго про-

держаться на работе в порту, Зоя Оскирко 
отвечает, что просто она очень любит и свою 
работу, и порт, и никогда не променяла бы их 
ни на что другое. 

Елизавета Кузнецова – выпускница  
Одесского Института инженеров морского 
флота, приехала в Вентспилс по распределе-
нию с дипломом “инженер морского флота”. 
Приехала – и влюбилась и в Вентспилс, и в 
его порт, едва ли не с первого взгляда! 

- У нас прекрасный город  – небольшой, 
рядом море, лес. И коллектив у нас отлич-
ный, здесь работают умные, интеллигент-
ные люди, в любой момент готовые прий-
ти на помощь. Работать с такими людьми 
– огромная радость!” – говорит Елизавета.  
Особенно важна для нее стабильность пред-
приятия, поскольку Латвия – это все-таки 
транзитное государство, а незамерзающий 
Вентспилсский порт будет всегда.     

«У Вентспилсского торгового порта более 
чем столетняя история, и огромный, столет-
ний же опыт. Было пройдено немало ста-
дий этапов развития, были разные транс-
формации; сегодня же ВТП — одно из самых 
стабильных предприятий на рынке транзи-
та», – говорит председатель правления ВТП 
Валерий Пашута. – ВТП – универсальная 
стивидорная компания, с широчайшими  воз-
можностями. За последние несколько десяти-
летий мы  перегружали самые разные грузы, 
но чаще всего сталкивались с металлической 
продукцией, цветными металлами, контейнер-
ными грузами, хлопком, древесиной, сплава-
ми железа, грузами химикатов, пакетирован-
ными удобрениями,  продуктами питания.

В настоящее время номенклатура това-
ров в ВТП серьезно  изменилась, компания 
в основном занимается перевалкой насып-
ных грузов — таких, как уголь, железная 
руда, чугун, сахар-сырец, гранулы, пищевые 
грузы и т. п. По словам В.Пашуты, все  опре-
деляется запросами рынка, но на всех эта-

пах своего  существования ВТП всегда сам 
работал и продолжает работать над привле-
чением грузов:

- Никто «сверху» нам никогда ничего 
не давал – мы сами переориентировали 
груз от конкурентов, предлагая  грузоот-
правителям и грузополучателям особенно 
выгодные и благоприятные условия и т.д. 
В случае необходимости, мы можем очень 
быстро изменить технологию, потому что 
наши сотрудники отлично знают все груп-
пы грузов, а это, в свою очередь, позволяют 
очень быстро предлагать клиентам имен-
но те услуги, которые клиентам требуются. 
Предприятие гордится людьми, которые пре-
даны своей работе и выполняют ее добросо-
вестно. Чествовать многолетних работников 
особенно важно, зная, что в процессе реор-
ганизации АО „Ventspils Tirdzniecības osta” 
перенял права и обязанности ряда предпри-
ятий — ГП „Ventspils Tirdzniecības osta”, ООО 
„Uniparks”, ООО„New Venta”, AО „Uniparks”, а 
также  AО „Ventspils Tirdzniecības osta – G”, 
а сотрудники этих предприятий, в том числе 
обслуживающей сферы, образовали единый 
сплоченный  коллектив одного из крупней-
ших портовых предприятий Латвии. 

Среди награжденных были работники, 
которым в прошлом году и в первой поло-
вине этого года исполнилось полных 10, 15, 
20, 25, 30, 35 и даже 45 лет работы на одном 
месте на предприятии. 10 лет непрерыв-
ной  работы в порту отметили 18 человек, 
5 человек — 15 лет работы в порту. За 20 
лет, отданных работе на различных участках 
Вентспилсского торгового порта, 9 человек 
получили специальные серебряные значки, 
а за трудовую жизнь в порту протяженностью 
в четверть века – десять.

17 сотрудникам, проработавшим в коллек-
тиве ВТП 30 и более лет, преподнесли золо-
тые нагрудные знаки с логотипом акционер-
ного общества. 
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- У вас только что вышла в свет био-
графическая книга? Расскажите о ней 
подробнее! 

- В книге три части, каждая из которых рас-
сказывает о совокупности каких-то особенных 
событий, ставших основанием для выводов и 
жизненных убеждений автора, то есть меня, 
в то время, что в конце концов побуждало 
принимать в Вентспилсе всё новые вызовы в 
период до октября 1988 года, когда был соз-
дан Народный фронт Латвии.   

Первая часть о периоде с 1985 по 1986 
год, когда для сотрудничества меня пыталось 
завербовать Вентспилсское отделение КГБ.  
Следует признать, что для меня, человека, 
семьи родителей которого тяжело пострада-
ли уже с первого года оккупации СССР в 1940 
году, столкнуться с давлением КГБ в годы гор-
бачёвской Перестройки, было тяжёлым испы-
танием.  В этой части книги я рассказал о том, 
как это происходило и как в конце концов мне 
удалось вывернуться и отказать официально-
му учреждению безопасности ЛССР в любых 
его попытках со мной контактировать. 

Во второй части книги рассказываю о 
том, как я оказался в литературной среде 
Вентспилса, что летом 1987 года совпа-
ло с волнениями в обществе того времени, 
вызванными писателями Латвии и группой 
«Хельсинки 86».    Размышления о необхо-
димости сохранения национальных ценно-
стей и более глубокого изучения проблема-
тики экологической ситуации в Вентспилсе. 
В это время я начал писать книгу Pieskāriens, 
так как всё еще находился во власти недав-
но пережитого и чувств, которые возникают, 
когда ты сталкиваешься с интересами КГБ в 
твоей жизни. Однако последовавшие события 
Атмоды заняли всё моё свободное время, и 
для написания книги его больше не нашлось 
в течение многих лет. 

В свою очередь третья часть книги 
“Pieskāriens” уже рассказывает о процессах 
Атмоды в 1988 году.  В Вентспилсе я сам актив-
но им способствовал в течение всего 1988 
года. Вероятно, многие сами участвовали в 
12 000-й демонстрации вентспилчан, кото-
рую организовал Вентспилсский клуб защиты 
среды.  Я показал роль Вентспилсского клуба 
защиты среды в хронологии событий процес-
сов Атмоды в 1988 году вплоть до создания 
Народного фронта Латвии.  Это было время, 
полное вызовов, резких поворотов и бурных 
событий.  

Все главы пронизаны национальными иде-
ями и стремлениями моей семьи, вспышка-
ми воспоминаний о советских репрессиях, о 
депортации людей семьи и лагерях, об уби-
тых и судьбах выживших людей моего рода, 
их влиянии на мою личность и рост самосо-
знания. В тесной связи с этими процессами 
и послесловие книги о движении сопротивле-
ния вентспилсских школьников.  В июне 1946 
года оно было разгромлено, целому ряду 
шестнадцатилетних молодых людей и неко-
торым учителям Военный трибунал СССР 
присудил от 5 до 10 лет лишения свободы и 

Семья и Латвийское 
государство. Ценности 
и сила Г. В. Кристовскиса
Номер один объединённого списка партий, нынешний претендент 
на должность мэра Вентспилса Гиртс Валдис Кристовскис является 
известным политиком с большим стажем, который опубликовал не 
одну аналитическую статью о политике государства и особенно в 
сфере обороны.  Недавно на суд читателей была представлена его 
объёмная академическая книга “Ielauzties NATO” («Ворваться в 
НАТО»), которая уже получила широкое признание экспертов. В ней 
точно документированы процессы развития в сфере обороны Латвии, 
которые осуществлялись в то время, когда Г. В. Кристовскис был 
министром обороны и Латвия достигла исключительной и очень важной 
цели – стала полноправной страной-участницей НАТО.  Только что 
вышла в свет ещё одна книга совершенно иного жанра - „Pieskāriens” 
(«Прикосновение»). Это основанный на автобиографических фактах 
литературный рассказ о пережитых им самим в Вентспилсе вызовах, 
когда Г. В. Крестовских, будучи молодым инженером, после окончания 
института в 1984 году вернулся в Вентспилс и пережил различные 
вызовы в жизни молодого человека, что побудило его постепенно 
включиться и руководить процессами Атмоды в Вентспилсе до создания 
Народного фронта Латвии в начале октября 1988 года. 

отбывания наказания в лагерях за предела-
ми Латвии.  

- Чего именно хотело от вас КГБ?
Я был одним из многих объектов интересов 

ЧК. Думаю, что целью было завербовать меня 
в качестве информатора. Я с детства слы-
шал так много страшного о насильственной 
сути этой организации, что уже инстинктивно 
знал, что рано или поздно самому придётся 
так или иначе столкнуться с этой репрессив-
ной машиной власти. Поэтому вмешатель-
ство КГБ в мою жизнь не было ничем нео-
жиданным, однако это время, полное стрес-
сов, больших стрессов и очень неприятных 
эмоций. Поэтому и у книги такое название 
- “Pieskāriens” («Прикосновение»). В книге я 
показываю то, какая убеждённость и сила 
воли были необходимы, каких семейных цен-
ностей нужно было держаться, какие советы 
самых близких и самых доверенных людей 
реализовать, чтобы не подчиниться и умно 
защищаться, вывернуться и в конце кон-
цов суметь отвергнуть бесчисленные попыт-
ки вербовщиков - сотрудников КГБ добиться 
моего согласия сотрудничать, завербовать 
очередного информатора для сотрудничества 
с этим репрессивным учреждением оккупа-
ции СССР.  Так как я не подчинился их замыс-
лам, то им пришлось использовать против 
меня различные способы, начиная от шанта-
жа и кончая арсеналом соблазнов.   Мне даже 
пообещали подготовить и отправить меня на 
работу в страны Запада.  

В конце концов в течение полутора лет моё 
самосознание выросло настолько, что я смог 
сказать работникам этого учреждения безо-
пасности ЛССР, что отказываюсь от любых 
дальнейших формальных или неформаль-
ных попыток КГБ и чтобы они не пытались 
меня беспокоить.  Эта убеждённость в итоге 
сформировала мою готовность включиться 
в общественную жизнь, позволила понять и 
в заключительной части книги почувствовать 
прикосновение Бога. 

- Были ли и какие-нибудь курьёзы в 
этом процессе вербовки? 

- Действительно были. В книге я описываю 
курьёзную ситуацию в связи с мамой, Астрой 
Кристовской, которую в 1986 году пригласи-
ли погостить в США проживающие там род-
ственники.  В то время редко кому из жите-
лей Латвии удавалось попасть в капитали-
стические страны, где уж через океан.  И всё 
же это удалось, несмотря на то, что в 1946 
году она включилась в движение сопротив-
ления школьников в Вентспилсе, и была упо-
мянута в деле, по которому Военный три-
бунал СССР осудил вентспилсскую моло-
дёжь и учителей. Тому, что этот факт не 
стал препятствием, частично курьёзным 
образом способствовала пропагандистская 
статься Латинформ “Pretpadomju darboņu 
aplamā nots” («Ошибочная нота антисовет-
ских деятелей»). Из-за ошибки авторов статьи 
и Вентспилсского КГБ в этой статье в июне 

1986 года было опубликовано, что Астра 
Кристовска уже побывала в США, хотя она 
ещё не получила даже разрешения на выезд, 
где уж там – побывала в США! О том, как всё 
это курьёзным образом разворачивалось с 
этой поездкой в США, я сравнительно деталь-
но описал в книге.   

Книга «Pieskāriens» рассказывает также о 
моём отказе вступить в Коммунистическую 
партию.  Возможно, это не курьёз, одна-
ко на фоне моей дальнейшей жизни реше-
ние того времени и ожидаемые последствия 
курьёзным образом дали совершенно иной 
результат.  У меня была даже очень интерес-
ная жизнь и профессиональный рост, одна-
ко тогда, в 1986 году, отказ от вступления в 
Коммунистическую партию означал, что абсо-
лютно точно ставлю точку на своей професси-
ональной карьере, что остаюсь только в кате-
гории инженера –конструктора на вентспилс-
ском предприятии SRAU на вечные времена. 
Мне в то время было только 24 года, и разу-
меется было ясно, что ничего другого дальше 
не будет. Помню, что партийный секретарь 
предприятия мне так и сказала, что таким 
решением я испорчу себе жизнь!

- В то время вы же еще не начали 
писать? 

- В 1985 году, на чемпионате стран Балтии я 
выполнил норматив мастера спорта СССР по 
метанию копья, что могло заставить думать, 
что в настоящее время занятия спортом толь-
ко начнутся. К сожалению, из-за неизлечимой 
травмы плеча в это время пришлось завер-
шить свою спортивную карьеру, и шиповки 
я повесил на колышек.  В результате в 1987 
году в круг моих ближайших друзей того вре-
мени уже вошли члены Вентспилсского лите-
ратурного объединения – писатели, поэты и 
журналисты. Они как творчески мыслящие 
люди писали между строк.  Так как я оказал-
ся в их среде, то и сам начал кое-что писать.  
Так я иногда, делая попытки сочинить каку-
ю-нибудь поэтическую строку, начал писать и 
этот рассказ ЧК, однако написал не более 20 
страниц.  Также и потому, что в то время не 
было никаких знаний и информации о струк-
туре и деятельности КГБ. И всё же это было 
наименьшим препятствием. В Вентспилсе 

выросли до огромных размеров проблемы 
экологии и наблюдалась деградация город-
ской среды.   Кажется, что в то время наибо-
лее настойчиво об этом писала журналист и 
поэтесса Лаймдота Селе. И так вышло, что, 
будучи молодым инженером, я по заданию 
Вентспилсского литературного объединения 
начал исследование и написал публицисти-
ческую статью Kas notiks ar Ventspili? («Что 
будет с Вентспилсом?»). 

Конечно, на нас повлиял Дайнис Иванс, 
который уже начал борьбу против Даугавской 
ГЭС. Чтобы писать о том, как сопротивлял-
ся вербовке вентспилсского КГБ, больше не 
оставалось времени. Всё его целиком забра-
ла экология Вентспилса. Чтобы можно было 
оппонировать всем инженерно-техническим 
комиссиям, нужно было искать серьёзные 
аргументы и обоснования, чтобы показать их 
поверхностность или просто попытки замы-
лить глаза.  Я заметил, что на эти темы в про-
тестной тональности высказывались и врачи 
Вентспилса, Харийс Акментиньш и Андрейс 
Эйзанс, которые позднее стал широко извест-
ным народным депутатом СССР. Это было 
время, когда в Риге уже полным ходом шли 
демонстрации Клуба защиты среды – За 
чистый воздух!, Против метро! Поэтому я 
отправился в Ригу и в Клубе защиты среды 
встретился с возмутителем спокойствия в 
Латвии того времени Арвидом Улмисом и 
диссидентами Юрисом Зиемелисом, Интой 
Цалите, Юрисом Добелисом и еще со многи-
ми другими. От них я набирался опыта и полу-
чил поддержку, чтобы идеи Риги перенести 
также в Вентспилс.  

- И обо всём этом тоже есть в книге? 
Да, в третьей части книги много интерес-

ного о лете Атмоды, о демонстрации 12 000 
вентспилчан и о многих других аспектах того 
лета.  Книга «Pieskāriens» заканчивается 
митингом в Межапарке в 1988 году, перед 
созданием НФЛ, где тысячи людей под крас-
но-бело-красными флагами с воодушевле-
нием скандировали: «Горбунова, Горбунова! 
Горбунова!».  Речь идет о бывшем секрета-
ре ЦК КПЛ по вопросам идеологии, который 
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Выбор делается на 
избирательном участке, куда надо 
прийти и заполнить бюллетень.

Г ромкие лозунги, вихри хвалеб-
ных предвыборных программ, 
эмоциональные выступления 
и душещипательная реклама 
– это еще не все. Важнее 

прагматичные цели, задачи, а также 
планы, как воплотить все это в жизнь, 
– с четко сфокусированной работой на 
благо будущего. Все начнется 3 июня, 
когда латвийцы двинутся к избиратель-

Чем меньше времени остается до муниципальных выборов,  
тем большее напряжение чувствуется у наших кандидатов 
в депутатов – в лицах, в действиях, в риторике. И создается 
впечатление, что на этих  муниципальных выборах 
особый интерес вызывало (и будет вызывать!) не столько 
происходящее в Риге, как это бывало все предыдущие годы, 
сколько присходящему в Вентспилсе. В городе, где выборы в 
городскую думу происходят особенно шумно и активно, хотя, 
по сути, сводятся у одному-единственному вопросу  сродни 
тому, что озвучил кандидат в столичные мэры Мартиньш 
Бондарс в ходе своей кампании (“Свергнуть Нила” - ред. 
). Проще говоря, идея - не допустить, чтобы в ближайшие 
четыре года к штурвалу города встал все тот же человек, 
который рулил Вентспилсом все последние 30 лет, обвинялся 
в серьезных преступлениях и, наконец, был отстранен от 
исполнения должностных обязанностей председателя 
городской думы. Айварс Лембергс.

ным урнам в своих самоуправлениях – 
делать свой выбор. 

Людям нужно понимать, что слова “к 
делу не пришьешь”.  Выбор делается на 
избирательном участке, куда надо при-
йти и заполнить бюллетень. Надо пони-
мать также, что неучастие в выборах 
непростительно. Почему? – Да потому, 
что неучастие в выборах не снимает с 
человека политической ответственно-

сти за то, кто именно  в конечном итоге 
будет избран. Говорить “да что там мог 
решить мой голос!” – безответственно.

То же можно сказать о т.н. «протест-
ном голосовании», когда вы выбираете 
некий список, чтобы удалить там одно-
го кандидата, но на самом деле полу-
чается, что вы проголосовали за дан-
ный список, и ваш “нелюбимый” канди-
дат получает еще больше шансов быть 
избранным. Согласитесь, это глупо.  

Подумайте еще и о том, что если сло-
жить даже несколько сотен таких граж-
дан, уверенных, что их голос ничего не 
изменит, – сколько их будет вместе? 
И насколько значимой становится эта 
цифра в таком городе, как Вентспилс, 
с населением около 40 тысяч людей?

Иными словами, не участвуя в муни-
ципальных выборах, вы, таким обра-
зом, позволяете любому кому-то дру-
гому сделать выбор за вас и для вас. 
Не верите? Подумайте логически. Чем 

больше на следующих выборах будет 
таких «бастующих», тем меньше шан-
сов на перемены к лучшему. На послед-
них выборах в Вентспилсе приняло 
участие немним более 40 процентов 
людей, имеющих право голосовать. Это 
очень мало. И именно этот процент так 
называемых «неопределившихся» на 
этот раз и может кардинально  изме-
нить общий исход выборов. На самом 
деле, большая часть людей, как прави-
ло, четко знают, чего хотят.

За кого голосовать – это, конечно, 
свободный выбор каждого. Надо толь-
ко помнить одно – в выборах стоит при-
нять участие, поскольку  это единствен-
ный способ для любого из нас выразить 
свою волю и дать шанс ее исполнению: 
прийти на избирательный участок и под-
твердить свой выбор.

С уважением,
Преданный Вам, 

Ваш VENTSPILNIEKS.LV

Голосуй сам, не позволяй делать 
это за тебя кому-то другому!  
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